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Projekt ogólnoeuropejskiego układu
o bezpieczeństwie

zbiorowym w Europie
(Główne zasady)

I
>’ W celu zapewnienia pokoju 1 bezpieczeń

stwa oraz zapobieżenia agresji przeciwko ja
kiemukolwiek państwu w Europie,

w celu zacieśnienia współpracy międzyna
rodowej zgodnie z zasadami poszanowania nie
zawisłości i suwerenności państw oraz niein
gerencji w ich sprawy wewnętrzne,

dążąc do osiągnięcia uzgodnionych wysiłków
wszystkich państw europejskich w dziele za
pewnienia bezpieczeństwa zbiorowego w Eu
ropie, zamiast tworzenia ugrupowań jednych
państw europejskich, wymierzonych przeciw
ko innym państwom europejskim, co wywołu
je zaognienia i tarcia w stosunkach między
krajami oraz pogłębia wzajemną nieufność,

biorąc pod uwagę, że utworzenie systemu
bezpieczeństwa zbiorowego w Europie sprzy
jałoby szybszemu rozwiązaniu problemu nie
mieckiego w drodze zjednoczenia Niemiec na

zasadach pokojowych i demokratycznych,
państwa europejskie kierując się celami i

Zasadami Karty NZ zawierają ogólnoeuropej
ski układ o bezpieczeństwie zbiorowym w Eu
ropie, którego główne postanowienia przed
stawiają się następująco:

tej lub zamierzonej w ramach realizacji pra
wa do obrony własnej lub utrzymania poko
ju i bezpieczeństwa w Europie.

n PAŃSTWA-strony układu zobowiązują się
• • nie uczestniczyć w żadnych koalicjach
lub sojuszach, ani nie zawierać żadnych po
rozumień, których cele sprzeczne są z celami
układu o bezpieczeństwie zbiorowym w Eu
ropie.

Q PAŃSTWA-strony układu zobowiązują się
popierać szeroką współpracę gospodarczą

i kulturalną między sobą, jak również j inny
mi państwami poprzez rozwój handlu i innych
stosunków gospodarczych oraz poprzez rozsze
rzenie więzów kulturalnych na zasadach wy
kluczających wszelką dyskryminację i ogra
niczenia, które utrudniają taką współpracę.

Proletariusze wszystkich krajów, łączcie się!

Gazeta
Wvd. A
Cena 30 gr Krakowska

Organ KW Polskiej Zjednoczonej Partii Robotniczej

Ro!< VII. Kraków, sobota 29, niedziela 30 października 1955 r. Nr 258 (2218)

Głosy 12 deputowanych
uratowały rząd Faure‘a

przed porażką w parlamencie
PARYŻ

Jak już podawaliśmy, 27 października po 12-godzinnej de
bacie nad polityką ogólną rządu francuskiego premier Faure
postawi! kwestię zaufania. Ponieważ wniosek taki może być
rozpatrywany najwcześniej w 24 godziny po jego zgłoszeniu,
glosowanie odbyło się w piątek rano.

Jak wiadomo, Zgromadzenie
Narodowe podczas debaty nad
polityką ogólną rządu odmó
wiło pierwszeństwa rezolucji
radykała Moro Giafferi, apro
bującej ogólną politykę rządu,
a przyznało pierwszeństwo
przeciwrządowej rezolucji so
cjalistów i komunistów. Rezo-

Ministrowie wielkiej czwórki
f*ox|»oc<ę<f dyskusję

4 WSZYSTKIE państwa europejskie, nieza-
-
* • leżnie od ich ustroju społecznego, a także

Stany Zjednoczone mogą przystąpić do ukła
du' pod warunkiem,' że uznają cele i przyjmują
obowiązki przewidziane w tym układzie.

Dopóki nie będzie utworzone jednolite, po
kojowe i demokratyczne państwo niemieckie,
równouprawnionymi stronami układu mogą
być Niemiecka Republika Demokratyczna i
Niemiecka Republika Federalna. Zakłada się
przy tym, że po przywróceniu jedności Nie
miec, zjednoczone państwo niemieckie może

być stroną układu na zasadach ogólnych.
Zawarcie układu o bezpieczeństwie zbioro

wym w Europie nie narusza w niczym kom
petencji czterech mocarstw — ZSRR, USA,
Anglii i Francji — w stosunku do problemu
niemieckiego, który winien być uregulowany
w trybie ustalonym uprzednio przez cztery
mocarstwa.

9 W CELU wykonania postanowień układu,
• dotyczących konsultacji między jego uczę,

sinikami, oraz w celit rozpatrzenia zagadnień
wyłaniających się w związku z zadaniami za
pewnienia bezpieczeństwa w Europie, przewi
duje się co następuje:

a) periodyczne, a w razie konieczności, spe
cjalne konferencje, na których każde państwo
reprezentowane będzie przez członka rządu
lub przez innego specjalnie wyznaczonego
przedstawiciela;

b) powołanie stałego doradczego Komitetu

Politycznego, którego obowiązkiem powinno
być przygotowywanie odpowiednich zaleceń
dla rządów państw-stron układu;

c)' powołanie do życia wojskowego organu
doradczego, którego kompetencje powinny być
sprecyzowane dodatkowo.

■4/A UZNAJĄC szczególną odpowiedzialność
■* stałych członków Rady Bezpieczeństwa
ONZ za utrzymanie pokoju i bezpieczeństwa
międzynarodowego, państwa-strony układu

zaproszą rząd Chińskiej Republiki Ludowej,
by wyznaczył w charakterze obserwatorów
swoich przedstawicieli do organów powoły
wanych zgodnie z układem.

nad pierwszym punktem obrad
Be/egocja radziecka przedstawiła projekt układu

a beipiecLeństtiie xbiaraaj^m oj Europie

Robotnicy Zakładów
im. Szadkowskiego

podejmuję warty

produkcyjne

W dniu 28 bm. odbyło się drugie posiedzenie mini
strów spraw zagranicznych czterech mocarstw.

n PAŃSTWA — strony układu zobowiązują
się, że powstrzymywać się będą od wszel

kiej wzajemnej agresji, a także powstrzymy
wać się będą w swych stosunkach międzyna
rodowych od groźby użycia siły lub jej użycia
oraz że zgodnie z Kartą NZ wszelkie spory,
jakie mogą między nimi powstać, regulować
będą za pomocą pokojowych środków w taki

sposób, aby nie zagrozić międzynarodowemu
pokojowi i bezpieczeństwu w Europie.

4 4 UKŁAD niniejszy w żadnym stopniu nie
‘

narusza zobowiązań państw europej
skich, wynikających z takich międzynarodo
wych układów i
i cele zgodne są

szego układu.

porozumień, których zasady
z zasadami i celami niniej-

II

rr JEŚLI, zdaniem jakiegokolwiek państwa-
strony układu, powstanie groźba zbrojnej

napaści w Europie przeciwko jednemu lub
kilku państwom-stronom układu, przeprowa
dzą one wspólne konsultacje w celu podjęcia
skutecznych kroków zmierzających do usunię
cia takiej groźby i do utrzymania bezpieczeń
stwa w Europie.

J ZBROJNA napaść w Europie na jedno lub
kilka państw-stron układu, podjęta przez

jakiekolwiek państwo lub grupę państw, uwa
żana będzie za napaść na wszystkie państwa-
strony układu. W wypadku takiej napaści,
każda ze stron układu realizując prawo do sa
moobrony indywidualnej lub zbiorowej udzieli

państwu lub państwom, na które dokonana
została napaść, pomocy wszelkimi dostępnymi
jej środkami, nie wyłączając użycia sił zbroj
nych, w celu przywrócenia i utrzymania mię
dzynarodowego pokoju i bezpieczeństwa w

Europie.

12.
lata)
cych na celu stworzenie systemu bezpieczeń
stwa zbiorowego w Europie zgodnie z niniej
szym układem, związane są nadał zobowiąza
niami wynikającymi z istniejących już ukła
dów i porozumień.

Jednocześnie państwa — sygnatariusze ist
niejących układów i porozumień, które prze
widują zobowiązania natury wojskowej, po
wstrzymają się od stosowania siły zbrojnej
i będą rozwiązywały środkami pokojowymi
wszystkie spory, które mogą powstać między
nimi. Sygnatariusze odpowiednich układów
i porozumień będą się również konsultować

między sobą w wypadku, gdyby powstały
między nimi różnice zdań lub spory mogące
zagrażać pokojowi w Europie.

PAŃSTWA-strony układu postanawiają
zgodnie, że w pierwszym okresie (2—3
wcielania w życie posunięć mają-

Inicjatorami wart pro
dukcyjnych w Krakowie

są robotnicy Zakładów

Budowy Maszyn i Apa
ratury im. Szadkowskie
go.

28 bm. przed rozpo
częciem pracy, brygadzi
ści z wydziału odlewni

Jakub Musiał i Kazimierz

Dygoń odbyli krótkie

narady ze swoimi zespo
łami. Obydwie brygady,
realizując zobowiązania
wykonały ponad plan
po kilkaset kilogramów
odlewów, które przyspie
szyły tempo pracy w in
nych oddziałach.

Dla pogłębienia po
przednio podjętych
bowiązań brygady Jaku
ba Musiała i Kazimierza

Dygonia zaciągając war
ty produkcyjne na cześć
38 rocznicy Rewolucji
Październikowej, podjęły
się -wykonać w okresie
trwania wart około 3
ton odlewów.

zo-

Na posiedzeniu tym min.

spraw zagranicznych W.

Brytanii Macmillan przed
stawił i omówił propozycje
złożone przez delegację
trzech mocarstw zachodnich
w sprawie „Zjednoczenia
Niemiec i bezpieczeństwa".

Następnie zabrał głos mi
nister Mołotow, który omó
wił i uzasadnił propozycje
radzieckie w sprawie zawar
cia ogólnoeuropejskiego u-

kładu bezpieczeństwa zbio
rowego. (Projekt układu
przedstawionego przez min.
Mołotowa podajemy obok).

Delegacja radziecka stoi na

stanowisku — stwierdził m. in.
min. Mołotow — że zapewnie
nie bezpieczeństwa Europy
przyczyni się do przyspieszenia
zjednoczenia Niemiec, i że to

bezpieczeństwo powinno być
zapewnione w pierwszym rzę
dzie. . Plan zapewniający bez
pieczeństwo Europy jest real
ną i pewną gwarancją przeciw
ko odrodzeniu militaryzmu nie
mieckiego, który dwukrotnie
już wtrącał ludzkość w otchłań
wojny. Historia wykazuje, że
istnienie bloków i ugrupowań
wojskowych kryje w sobie po
ważne niebezpieczeństwo woj
ny. Dlatego też rząd radziecki
wypowiada się tak jak dotych
czas za stworzeniem w Europie
systemu bezpieczeństwa z u-

działem wszystkich państw eu
ropejskich bez względu na ich
ustrój społeczny i naństwowy
oraz z udziałem USA.

r PAŃSTWA-strony układu zobowiązują się
•y* możliwie jak najszybciej wspólnie prze
dyskutować i określić procedurę, według któ
rej w wypadku powstania w Europie sytuacji
wymagającej zbiorowego wysiłku w celu przy,
wrócenia i utrzymania pokoju w Europie, win
na być udzieloną przez państwa-strony pomoc,
nie wyłączając pomocy wojskowej.

i er DOPÓKI nie będą zawarte porozumie-
■nia w sprawie redukcji zbrojeń 1 zakazu

broni atomowej oraz w sprawie wycofania
obcych wojsk z terytoriów krajów europej
skich, państwa-strony układu zobowiązują się
nie podejmować dalszych kroków mających
na celu zwiększenie ich sił zbrojnych znajdu
jących się na terytoriach innych państw ęu-

ropejskich na mocy układów i p.orozumień
uprzednio zawartych.

.\owe propozycje SPD

w kwestii niemieckiej
OLLENHAUER UWAŻA, ŻE: ?

• Problemy zjednoczenia i zapewnienia bezpie
czeństwa należy ściśle powiązać i uregulować
równolegle. |

Z. PAŃSTWA-strony układu, zgodnie z po-
stanowieniami Karty Narodów Zjednoczo

nych, będą niezwłocznie informować Radę
Bezpieczeństwa ONZ o wszelkiej akcji podję-'

J A, PAŃSTWA-strony układu postanawiają
4 • zgodnie, że po upływie uzgodnionego
terminu od chwili wejścia w życie niniejsze
go układu, układ warszawski z 14 maja 1955
roku, układy paryskie z 23 października 1954
roku oraz pakt północno-atlantycki z 4 kwiet
nia 1949 roku — przestaną obowiązywać.

j X NINIEJSZY układ zawarty zostaje na
I-'7* okres 50 lat.

BERLIN

Urząd Informacji Radiowej przy rządzie Niemieckiej Re
publiki Federalnej nadał wywiad przewodniczącego partii
socjaldemokratycznej — Ollenhauera. Wywiad zawiera pro
pozycje tej partii dotyczące
Propozycje głoszą m. in., źe

„problemy, zjednoczenia (Nie
miec — red.) i zapewnienia
bezpieczeństwa należy ściśle
powiązać i uregulować równo
legle", oraz że „przesłanką te
go jest zgodność poglądów
czterech mocarstw co do sta-
hitu wojskowego zjednoczo
nych Niemiec."

Ollenhauer wyraża pogląd,

‘fryskusja się
rozpoczęła
(Korespondencja własna z Genewy)

lu.cja ta stwierdzała, że rząd
nie jest w stanie „przywrócić
pokoju w Afryce Północnej" i
że nie zdradza chęci zaprowa
dzenia „sprawiedliwości społe
cznej".

Wówczas premier Faure po
stawił kwestię zaufania. Wnio
sek rządowy domagał się przy
jęcia rezolucji radykałów i
odrzucenia rezolucji socjalis
tów, odmawiającej zaufania >

gabinetowi Faure‘a.

*

PARYŻ
W piątek o godzinie 11 roz

poczęło się w Zgromadzeniu
Narodowym głosowanie nad
votum zaufania dla rządu
Faure‘a.

Agencja AFP o godz-. 13.30

podała oficjalne wyniki, które
przedstawiają się następująco:

Za wnioskiem o votum zaufa
nia dla rządu Faure‘a wypo
wiedziało się 271 deputowa
nych, przeciwko — 259.

3 delegacji zachodnich Dulles
nazwał go historycznym do
kumentem i zwrócił się do de
legacji radzieckiej by ta uwie
rzyła w szczerość intencji de
legacji zachodnich,
się zgadzają —

Dulles — że pakty
wią dostatecznej
dla zapewnienia
stwa. Jakie jest jednak wyjś
cie? spytał. Dulles obiecał,
że delegacja USA uważnie
zbada projekt o zorganizowa
niu bezpieczeństwa europej
skiego, który został dziś wnie
siony przez delegację radziec
ką. Na pierwszy rzut oka wy
daje się, iż są styczne punkty
między projektem radzieckim, a

memorandum trzech państw
zachodnich. Główna jednak róż
nica polega na tym, że dele
gacje zachodnie ujęły w swym
projekcie dwa zagadnienia
łącznie: Niemiec i bezpieczeń
stwa europejskiego, zaś pro
jekt radziecki dotyczy tylko
jednego zagadnienia, a miano
wicie — bezpieczeństwa euro
pejskiego. Następnie zabrał
głos delegat francuski, min.
Pinay. Broniąc tez, zawar
tych w projekcie trzech dele
gacji zachodnich, min. Pinay
szczególnie podkreślił, iż jego
zdaniem gwarancje zawarte w

tym projekcie
wystarczające,
dostatecznymi
kontroli, przy
zwrócić specjalną
obronny charakter NATO i
UZE.

Czterej ministrowie spraw
zagranicznych postanowili, że
sobotnie posiedzenie odbędzie
się o godz. 15.

SPORT & SPORT SPORT <>

Delegacja radziecka uważa,
że zalety propozycji ZSRR są
następujące:

1. Do systemu bezpieczeń
stwa proponowanego przez
ZSRR mogą przystąpić wszyst
kie państwa niezależnie od ich
ustroju społecznego i państwo
wego. 2. Propozycje te umożli
wiają — po zawarciu układu o

bezpieczeństwie zbiorowym —

zjednoczenie Niemiec na zasa
dach demokratycznych. 3. Bez
pieczeństwo wszystkich państw
europejskich będzie zapewnio
ne. 4 Licząc się ze stanowis
kiem państw zachodnich rząd
radziecki proponuje stworzenie
systemu bezpieczeństwa zbio
rowego w dnach etapach.

Minister Mołotow podkreślił
z uznaniem fakt, że rządy USA,
Anglii i Francji w swych dzi-

■siejszych propozycjach wysu
wają na pierwszy plan nie tyl
ko problem Niemiec, lecz tak
że sprawę zapewnienia bezpie
czeństwa. Niektóre punkty
propozycji mocarstw zachod
nich wymagają dalszego omó
wienia, ale już obecnie można

poczynić na temat tych propo
zycji następujące uwagi:

Samo sformułowanie propo
zycji nie jest zgodne z dyrek
tywami szefów rząd >w, gdyż
dyrektywy te wysuwają na

pierwszy plan sprawę bezpie
czeństwa. Jeśli chodzi o ich
treść ,to wydaje się, że propo
zycje trzech mocarstw nie za
pewniają w sposób skuteczny
bezpieczeństwa Europy. Wprost
przeciwnie, ich realizacja mo
głaby spowodować zaostrzenie
napięcia. Realizacja tych pro
pozycji równałaby się nie tyl
ko zachowaniu lecz także
wzmocnieniu istniejących u-

grupowań militarnych. Przewi
dują one remiiitaryzację ca
łych Niemiec i ich włączenie do
bloku atlantyckiego. Z jednej
strony propozycje te przewidu
ją w myśl planu Edena prze
prowadzenie wolnych wybo
rów w całych Niemczech, ale z

drugiej strony przesądzają z

góry — przed daniem narodo
wi niemieckiemu możności wy
powiedzenia swej woli — że

zjednoczone Niemcy będą na
leżały do bloku atlantyckiego i
unii zachodnio-europejskiej.
Wreszcie nie może być mowy
o zapewnieniu bezpieczeństwa,
skoro propozycje państw za
chodnich przewidują tylko
konsultacje w wypadku naru
szenia' lub zagrożenia pokoju
w Europie.

W zakończeniu minister Mo
łotow podkreślił, że delegacja
radziecka nie odmawia rozpa
trzenia jakichkolwiek pro
pozycji mogących rzeczywiście
zapewnić bezpieczeństwo naro
dów europejskich. Delegacja
radziecka uczyni wszystko co

w jej mocy, aby ułatwić osią
gnięcie porozumienia w tej do
niosłej sprawie.

Po przemówieniu min. Mo-
łotowa zabrał głos sekretarz
stanu Dulles. Solidaryzując
się z wystąpieniem min. Mac-
milłana Dulles stwierdził, że

delegacja amerykańska jest
współautorem memorandum,
złożonego przez min. Macmil-
lana. Dulles wyraził zadowo
lenie z faktu, że min. Moło
tow obiecał szczegółowe zba
danie tego dokumentu. Argu
mentując na korzyść projektu

Wszyscy
powiedział
nie stano

gwarancji
bezpieczeń-

są całkowicie
jak również

są warunki
czym starał się

uwagę na

Demo.

...budownictwo wielkoblo-
kowe i wielkopłytowe
zmniejsza pracochłonność od
40 do 50 procent przy czte
rokrotnie mniejszym stanie
załogi niż w budownictwie
tradycyjnym.

*

. ..Niemiecka Republika
kratyczna zakupiła u nas projekt
budynku wielkopiecowego,

wykonany byl w Poznaniu w okre.

sle Targów Poznańskich.

Sjć

...Związek Radziecki i
NRD zakupiły u nas roz
wiązania konstrukcji da
chów z elementów prefa
brykowanych tzw. systemu
DT od nazwisk projektan
tów: inż. Dreclciego i Tar-

czewskiego.
%

...w Związku Radzieckim te sa
me budynki gospodarcze obsługują
kolejno szereg

to dzięki temu,
na kółkach.

który

placrho budowy, a

źe przewozi się je

*

...wśród krajów demokra
cji ludowej najbardziej za-

awansowane są w stosowa
niu przemysłowych metod
budownictwa mieszkaniowe
go Czechosłowacja i Węgry.

*

Ajakjeslunasz
wprowadzeniem budo
wnictwa mieszkanio
wego metodami prze
mysłowymi? O tym
piszemy obszernie dzi
siaj na 3-ciej stronie

naszej Gazety.

Czyi zapowiedź rekordów^

Czołówka lekkoatletów

z Chromikiem i Stdłą
startuje w Szczecinie

W najbliższą niedzielę 33
bm. odbędzie się w Szczecinie
wielka impreza lekkoatle
tyczna, trójmecz Szczecin —

Wrocław — Bydgoszcz. Roze
grane zostaną również zawo
dy o tradycyjne puchary prze
chodnie „Głosu Szczecińskie
go", „Kuriera Szczecińskiego'1
i ZS Kolejarz. Op’rócz repre
zentacyjnych zespołów trzech
okręgów, spodziewany jest
udział czołowych lekkoatle
tów z całego kraju.

Zapowiedzieli swój udzin.ł
m. in.: Chromik, Sidło, Radzi-
wonowicz, Walczak, Prywer,
Rut, Makomaski, Kreft, Le- .

wandowski, Potrzebowski,
Adamczyk, Krzyszkowiak oraz

Kusion, Minicka i Wojtaszek,

konferencji genewskiej.
że niezależnie od wszystkich
istniejących jeszcze sprzeczno
ści między Wschodem a Za
chodem, między obiema kon
cepcjami są pewne punktj’
styczne. Rząd federalny w od
powiedniej propozycji
nien przedstawić te

styczne konferencji
skiej do rozpatrzenia.

Ollenhauer proponuje, aby
Związek Radziecki sprecyzo
wał swoje stanowisko w spra
wie statutu wojskowego zjed
noczonych Niemiec. Mocar
stwa zachodnie ze swej strony
powinny zrewidować zobowią
zania wojskowe Niemiec za
chodnich w NATO.

Zobowiązania NRF, wypły
wające z układów paryskich,
oraz zobowiązania NRD, wy
pływające z Układu Warsza
wskiego, powinny być stop
niowo zastąpione przez ukła
dy, które stanowiłyby podsta
wę do zawarcia paktu bezpie
czeństwa w Europie z Niem
cami zjednoczonymi Jako rów
nouprawnionym uczestnikiem
takiego paktu.

powi-
punkty
genew-

„Dla Egiptu najkorzystniejsze sa

układy handlowe
z krajami demokracji ludowej"

Oświadczenie wiceministra obrony Egiptu gen. Ragab

W Pradze odbyła się konferencja prasowa z udziałem ba
wiącego w Czechosłowacji wiceministra obrony Egiptu H.
Ragab.
Gen. Ragab wskazał n.a sta

ły rozwój stosunków handlo
wych, między Egiptem a Cze
chosłowacją, stwierdzając, że
są one drobnym przykładem
pokojowej współpracy krajów
o różnych systemach politycz
nych. — Egipt buduje obecnie
podstawy rozwoju swej gospo
darki narodowej. W tej dzie
dzinie Czechosłowacja, której
postępem technicznym jestem
zachwycony, może udzielić po
ważnej pomocy poprzez dosta
wę urządzeń przemysłowych i
maszyn rolniczych.

Stosunki handlowe i Czechosłowacją
I Innymi krajami demokracji ludowej —

oświadczył egipski wiceminister wojny
— są dla nas korzystne, ponieważ o.

plerają się na zasadzie pełnego równo,

uprawnienia I przewidują jednakowy

parytet wzajemnych dostaw handlowych.
Natomiast inne kraje, od których Egipt
pragnąłby kupować, nlo Interesują się
Importem towarów egipskich.

Piłkarze

Warszawy
zwycsęzagq...

tym sformuloroaniu zawarta
jest ponad wszelką wątpliwość
intencja
sprawy
sprawie
mogło być inaczej, tym bar
dziej, że w obecnych warun
kach rozwiązanie problemu
niemieckiego zależy od rozwią
zania sprawy bezpieczeństwa
zbiorowego w Europie.

Tymczasem zarówno w pier
wszym wystąpieniu Dullesa,
jak ,■w memorandum złożonym
na piątkowym posiedzeniu mó
wi się przede wszystkim o

sprawie niemieckiej.
'Tyl y, Polacy, jesteśmy bardzo

żywotnie zainteresowani w

rozwiązaniu spratoy bezpie
czeństwa zbiorowego i w roz
wiązaniu problemu niemieckie
go. Jesteśmy z całą sympatią
dla tych kół narodu niemieckie
go, które pragną zjednoczenia
Niemiec na zasadach pokojo
wych i demokratycznych w ten

A więc Pinay wrócił do Ge_
Al newy. Dwanaście głosów

większości zdecydowało o

losach rządu Faure‘a, w tych
warunkach o godzinie piątej
po południu zostały podjęte o-

brady czterech ministrów
spraw zagranicznych.

Przewodniczył
Macmillan.

Rozpoczęły się
nia dokumentów
stwa zachodnie
Związek Radziecki,
moim

tych dokumentów. Pragnąłbym
tylko zwrócić uwagę czytelni
ków na pewne fakty i ocenić je
z naszego, polskiego punktu
widzenia.

Jest jakaś metoda w upor
czywym odwracaniu przez mo
carstwa zachodnie dyrektyw,
uchwalonych jednomyślnie
przez szefów rządów w lipcu
tego roku. Pamiętamy, że w dy
rektywach, dla ministrów pier
wszy punkt brzmi: sprawa sposób, by nigdy już Niemcy
bezpieczeństwa Europy i pro nie zagroziły bezpieczeństwu
blem zjednoczenia Niemiec. W (Ciąg dalszy na str. ż)

podporządkowania..
zjednoczenia Niemiec’
bezpieczeństwa, i nie

im kolejno

one od złoże-
przez moc^tr-

oraz przez
Nie jest

zadaniem streszczanie

Na pytania korespondentów
Reutera i AFP, dotyczące do-

staw broni czechosłowackiej
dla Egiptu, generał Ragab po
wiedział, iż Egipt kilkakrotnie
zwracał się do wielu państw
zachodnich pragnąc zakupić
broń, ale spotkał się bądź z

odmową, bądź też z warunka
mi. które rząd egipski uważał
za poniżające dla swego kra
ju i narodu. Mówca podkre
ślił, iż Czechosłowacja była
jedynym krajem, który zapro
ponował Egiptów, dostawy
broni na zasadzie normalnej
wymiany handlowej.

W dniu dzisiejszym

rozpoczyna rbrad/

Miejska Konferencja

Partyjna. Piszemy o niej

obszerniej na sir. 4

Delegacja nauczycieli
zagranicznych w Krakowie

27 października w godzinach
popołudniowych przybyli do
Krakowa delegaci nauczyciel
stwa ZSRR, NRD, NRF i Fran
cji, którzy brali udział w V

Zjeżdzie ZZNP. Przedstawicie
le Zarządu Okręgu ZZNP w

Krakowie powitali zagranicz
nych kolegów w imieniu nau
czycielstwa krakowskiego.

Przewodniczący Zarządu W
Osiadacz w serdecznych sło
wach wyraził radość z tych od
wiedzin, które są jeszcze jed
nym krokiem do zbliżenia na
rodów dążących do wspólnego
celu — pokoju.

Na powitanie odpowiedział
przewodniczący delegacji nau
czycieli radzieckich S. Lesni-
czij, który dziękując krakow
skim kolegom za serdeczne po
witanie, powiedział:

„Jesteśmy sobie bliscy, bo łączy nas

wspólna praca I wspólny cel — wycho
wanie dzieci w duchu miłości człowieka

I międzynarodowej przyjaźni".

■Delegacje nauczycieli zagra
nicznych spędzą w Krakowie
dwa dni, w ciągu których bę
dą zwiedzać zabytki naszego
miasta, Nową Hutę i niektóre
krakowskie szkoły.

W trzecim dniu Lekkoatletycz
nych Mistrzostw Polski roze
granych w Łodzi w dniach 23—
25 bm., Jerzy Chromik pobił
rekord Polski w biegu na 10 tys.
metrów, uzyskując czas 29 min.
23 sek. Jest to ósmy najlepszy
czas w historii lekkoatletyki
na tym dystansie. — Na zdję
ciu: Chromik na mecie biegu na

10 km.

<_ CAF — fot. Szarfharc

Frzebywająca na tournee
w Belgii piłkarska reprezen
tacja Warszawy odwiedziła w

okręgu Mons miejscową Po
lonię. Przy tej okazji Polacy
rozegrali spotkanie w miej
scowości Antoing z zespołem
RC Daring. Zwyciężyli piłka
rze Warszawy — 4:2 (2:2).

Ałrakcy|ny mecz

piłkarski
W niedzielę 30 bm. rozegra

ny zostanie w Krakowie atra
kcyjny mecz piłkarski, w któ
rym przeciwnikami będą dwie
drużyny Wisły. W drużynie
„starych sław" wystąpią m. in.
Gracz, Kohut, Mordarski. Ju-
rowicz, Dudek ; inni. Po dru
giej stronie boiska ujrzymy
młodych piłkarzy ligowych ze
społu Wisły z Machowskim,
Kotabą, Budką i Michelem na

czele. Początek spotkania o

godz. 11.
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Propozycje mocarstw zachodnich
w sprawie zjednoczenia Niemiec

Z obrad Komisji Politycznej ONZ

Uchwalenie rezolucji
w sprawie pokojowego wykorzystania

Niesłuszna decyzja.
i bezpieczeństwa zbiorowego

PRASA
ZAGW/iCM

energii atomowej
Sezon jesienno-zimowy, to

m. in. okres zaciętych zma
gań koszykarzy i koszyka-
rek, rozgrywających mi
strzostwa w ligach i kla
sach wojewódzkich. Wiedzą
o tym doskonale sympatycy
tej gałęzi sportu w Krako
wie, szczelnie wypełniając,
halę Gwardii i salę WKKF
i obserwując toczące się
rozgrywki. Większość ze

spotkań, bo wszystkie pra
wie mecze drugoligowców o-

raz zawody koszykarek
CWKS rozgrywane były do
tej pory w sali WKKF
przy ul. Manifestu Lipcowe
go. Piszemy „były", bo w

najbliższym czasie, być mo
że, drużyny krakowskie
zmuszone będą nawet w

charakterze gospodarzy roz
grywać swe spotkania w

innych miastach.
Po szczegółowym spraw

dzeniu wymiarów sali
WKKF oraz hali Gwardii
sekcja koszykówki GKKF
zatwierdziła jako nadającą
się do rozgrywek ligowych
jedynie halę Gicardii ze
zwalając, by w sali WKKF
odbywać się. mogły jedynie
spotkania ligi koszykarek.
Powodem &ą n;eprzepisowe
wymiary . boiska w sali
WKKF, niedostateczne jej
oświetlenie, złe ustawienie
koszy,

O tym, że boisko w sali
WKKF nie posiada przepi
sowych wymiarów wiemy
od dawna. GKKF nakazu
jąc przeniesienie rozgrywa
nia spotkań koszykarzy I i
II ligi do hali Gwardi ma

może formalnie rację. Pra
ktycznie krakowskie druży
ny drugoligowe: CracoDia,
Start i Wawel — stanęły
wobec

_ ciężkiego problemu.
Opłaty pobierane przez ZS
Gwardia w Krakowie za U-
możliwienie korzystania z

jedynej w naszym mieście
hali sportowej, pomijając

fakt, że jest ona często za

jęta. na różne imprezy, nie
koniecznie zresztą o chara
kterze sportowym — są
zbyt wygórowane. Dysponu.
jące bardzo skromnymi bu
dżetami sekcje kocaykówki
wspomnianych trzech dru
żyn krakowskich z rozpaczą
spoglądają więc w przy
szłość i zastanawiają się
tam, czy nie lepiej zrezy
gnować z roli gospodarza i
wszystkie spotkania rozgry
wać na wyjazdach (taniej
to podobno wyniesie niż o-

plaia za halę Gicardii).
Nie znamy przyczyn, dla

których wypożyczenie hali
Gwardii innym zrzeszeniom
pociąga za sobą niepropor
cjonalne w stosunku np. do
korzystania z sali WKKF

koszty. Sądzimy jednak,
że dla dobra, sportu krako
wskiego Zarząd Wojewódz
ki ZS Gwardia w Krakowie
przeanalizuje ten problem
i umożliwi korzystanie z
hali innym kolom sporto
wym.

Osobną uwagę kierujemy
również pod adresem
GKKF. Miasto nasze nale
ży niewątpliwie do tych, w

których brak hal i sal spor
towych daje się jak 'najdo
tkliwiej odczuwać. Braki w

oświetleniu i ustawieniu ko
szy są niewątpliwie do usu
nięcia — centymetrowe róż
nice w wymiarach boiska
nie powinny być natomiast

wystarczającym powodem,
dla którego kilku drużynom
krakowskim utrudnia się,
a nawet wręcz uniemożliwia
rozgrywanie na sali WKKF

spotkań ligowych.
Mamy więc nadzieję, . że

GKKF podda rewizji wspo.
nianą uchwałę i podobnie,
jak to było w latach ubie
głych tak i w tegorocznym
sezonie sala WKKF będzie
mogła być miejscem niejed
nego atrakcyjnego spotka
nia ligowców.

NOWY JORK
Na posiedzeniu czwartkowym Komisja Polityczna ONZ

uchwaliła 53 głosami, przy 6 wstrzymujących się, rezolucję
18 krajów w sprawie pokojowego wykorzystania energii ato
mowej. Od głosu wstrzymały się kraje arabskie, które — jak
twierdzą — były niezadowolone z tego, że Izrael jest współ
autorem rezolucji.
Przed oddaniem rezolucji

pod głosowanie, delegat Indii
Menon wycofał swe poprawki
do tej rezolucji, dotyczące mię
dzynarodowej agencji atomo
wej. Również Pakistan i Filipi
ny wycofały swą poprawkę,
przewidującą udział przedsta
wicieli kilku państw słabo roz
winiętych w omawianiu pro
jektu statutu tej agencji.

Rezolucja państw zachod
nich, która była dwukrotnie
zmieniana, uwzględniła jedy
nie część propozycji hindus
kich i radzieckich. W szczegól
ności stosunek agencji do ONZ
nie został ściśle sprecyzowany,
a członkostwo w agencji zo
stało ograniczone do państw
należących do ONZ lub do a-

gencji wyspecjalizowanych.
W związku z tym delegacja ra
dziecka uważała za niemożli
we wycofanie swych poprawek.

Tak więc poza rezolucją 18
państw,
zolucja
prawki ZSRR do rezolucji 18
państw.

Przedstawiciele Anglii, Ho
landii, USA, Kanady i kilku

innych krajów zabierając głos
w dyskusji nawoływali do jed
nomyślnego uchwalenia rezo
lucji 18 państw twierdząc, iż

•uwzględnia ona poglądy wyra
żone w toku debaty przez po
szczególne delegacje.

Delegat radziecki Kuzniecow
i delegat Polski M. Raszkow
ski .podkreślili, że agencja po
winna obejmować wszystkie
państwa oraz że Zgromadzenie
Ogólne NZ powinno udzielić
wskazówek sekretarzowi gene
ralnemu NZ na temat tego, ja
ki powinien być stosunek agen
cji do Organizacji Narodów
Zjednoczonych.

Oczekuje się, że w grudniu
br. odbędzie się konferencja 12

państw dla omówienia projek
tu statutu międzynarodowej a-

gencji w sprawie pokojowego
wykorzystania energii atomo
wej. W skład tej grupy państw
wchodzą — prócz pierwszych
ośmiu sygnatariuszy projektu
— również ZSRR, Indie, Bra
zylia i Czechosłowacja. Za
daniem ich będzie rozpatrze
nie tekstu statutu agencji ato
mowej.

Tekst rezolucji
Na wstępie rezolucja uchwa

lona 27 bm. przez Komisję Po
lityczną ONZ stwierdza, że e-

nergia atomowa1 powinna slu-

W piątek, 28 hm. trzy mocarstwa zachodńie — Fran-
| cja, W. Brytania i Stany Zjednoczone przedstawiły swo-

I je propozycje w sprawie „zjednoczenia Niemiec i bez-
i pieczeństwa". Podajemy następujące istotne fragmenty
.■tych propozycji, które odczytał brytyjski minister spraw

zagranicznych Macmilłan.

Na konferencji genewskiej
szefowie rządów uznali w

swych dyrektywach dla mini
strów spraw zagranicznych
wspólną odpowiedzialność czte
rech mocarstw ?a zjednoczenie
Niemiec na drodze wolnych
wyborów, zgodnie z narodowy
mi interesami Niemców i inte
resami bezpieczeństwa euro
pejskiego.

Wolne wybory prowadzące
do utworzeni-a jednego rządu
dla całych Niemiec są słuszną
drogą do zapewnienia pełnego
udziału narodu niemieckiego
w rozwiązaniu problemu nie
mieckiego, co — jak oświadcza
rząd radziecki — jest również
i jego pragnieniem. Jeśli na

obecnej konferencji osiągnięto-
by porozumienie co do zasad, to

powinno być możliwe uregulo
wanie bez zwłoki kwestii zwią
zanych z ordynacja wyborczą
i nadzorem wyborów, które
mogłyby się odbyć już w 1956
roku.

Bez jedności Niemiec wszel
ki system bezpieczeństwa euro
pejskiego byłby iluzją. Podział
Niemiec może jedynie utrwalić
tarcia i brak bezpieczeństwa,
jak również wielką niesprawie
dliwość,
i Stany
skłonne
systemu
pejskiego, który podobnie jak
zaproponowany przez ZSRR w

Genewie, nie kładzie kresu po
działowi Niemiec.

Na konferencji genewskiej
rząd radziecki wyraził obawy
co do polityki 1 powiązań rzą
du zjednoczonych Niemiec.
ZSRR zdaje się obawiać, że

zjednoczone Niemcy stanowiły
by groźbę dla bezpieczeństwa
ZSRR i Europy wschodniej.

Twierdząc, że pakt północ
no-atlantycki i unia zachod
nio-europejska są organizacja
mi obronnymi i przynależność
zjednoczonych Niemiec do tych
organizacji nie .zagrażałaby
bezpieczeństwu Związku Ra
dzieckiego — trzy mocarstwa
zachodnie gotowe są jednak po
czynić dalsze kroki w celu
zaspokojenia obaw wyrażanych
w tej kwestii przez rząd ra
dziecki! W związku ż tym pro
ponują one zawarcie traktatu
równocześnie z zawarciem po
rozumienia co do zjednoczenia
Niemiec na podstawie planu
Edena. Traktat ten zawierałby
zobowiązania powstrzymania
się od użycia siły oraz nie
udzielania pomocy agresorowi,
jak również postanowienia do
tyczące ograniczenia i kontroli
sił zbrojnych i zbrojeń oraz

zobowiązanie przeciwstawie
nia się agresji. Traktat
wszedłby w życie jedynie ró
wnocześnie ze zjednoczeniem
Niemiec, Byłby on realizowa
ny etapami. Podpisanie jego
zbiegałoby się z podpisaniem
porozumienia w sprawie planu
Edena. Ostatni etap traktatu
wszedłby w życie z chwilą,
gdy zjednoczone Niemcy po
stanowią przystąpić do
północno-atlantyckiego
zachodnio-europejskiej.

Następnie propozycje
mocarstw zachodnich
rają szczegółowe tezy „trakta-

}tu, który byłby zawarty rów
nolegle z porozumieniem o zje
dnoczeniu Niemiec na podsta
wie planu Edena" i który
wszedłby ostatecznie w życie
w momencie gdy „zjednoczone
Niemcy postanowią przystąpić

o-

Głos mają dzielniki

amerykańskie
f W ostatnich komentarzach
prasy amerykańskiej daje się
zdaważyć pewne złagodzenie
pesymistycznego tonu, który
dotychczas je cechował.

WASHINGTON POST

w artykule redakcyjnym
świadczą, że

„stanowiąka obu stron nfe są tak <sd_
legie, aby czyniły perspektywy konte_
rrncjl zupełnie beznadziejnymi”.

Zaznaczając, że Zachód po
łoży nacisk na zjednoczenie
Niemiec, natomiast Mołotow
skoncentruje swe argumenty
na zagadnieniu europejskiego
bezpieczeństwa, dziennik o-

świadcza:
„Zailna ze stron nie nslega jeenak na

wykluczenie propozycji strony przeciw,
nbj. Mołotow przemawiając w Berlinie

powlettelal, że zjednoczenie Niemiec tę.
Ozie mogło być osiągnięte, jeśli uprze,
dnio zagwarantowane zostaną pokój I

bezpieczeństwo w Europie. Nie wydaja
«••? to wykluczać stopniowego osiągntę.
cia pcrccumicnia, w ramach którego
europejski system bezpicczeóslwa I zje.
tlncczenie Niemiec ineg'yfcy być zreali
zowane równocześnie. Wytlaje się, że

baza dia porozumienia co do tych głów,
nych zagadnień Istnieje. Jest to oczy,
wiście czynnik napawający nadzieją.

Ciekawym szczegółem jest
to, że szereg dzienników ame
rykańskich omawiając pozycję
Zachodu na konferencji zmu
szone są orzyznać, że w okre
sie przedkonferencyjnym blok
zachodni został wstrząśnięty
wieloma wypadkami, w wy
niku których nie może on nie
liczyć się z pokojowymi inten
cjami polityki radzieckiej. Ty
powym przykładem takich
wypowiedzi jest komentarz,
który ukazał się w dzienniku

Y/ASHINGTON EYENING
STAR

Autorka tego artykułu znana

dziennikarka Dorothy Thomp
son dochodzi do wniosku, że
Zachód ma na obecnej konfe
rencji słabsze stanowisko, niż
na konferencji lipcowej.

„Od czasu Konferencji na najwyż.
szym szczeblu — pisze komentatorka —

ZSRR poważnie skonsolidował s«e po.

zycje”, natomiast sytuacja Zachodu

przedstawia się następująco: „Dulles

pozbawiony poparcia w postaci czynnej
działalności prezydenta, zajmuje w ro.

fcowanlach pozycję słabszą niż dawniej.
Akrobatyka na amerykańskiej giełdzie
powoduje zmniejszenie zaufania do USA

za granicą. Coraz częściej słyszy się
wątpliwości co do trwałości amerykań
skiego boomu. Wielka Brytania walczy
z problemem zrównoważenia bilansu...

Krycys francuski, I to nie tylko na

odcinku marekaftśkim, ale również w

Aigcrze, doszedł do punktu, z którsgo
lt:s widąć wyjścia. Folowa efsktywów
armii francuskiej, które powinny być,
zgodnie z planami NATO, przeznaczone

na obronę Europy, uwiązana jest w

Afryce północnej... W Niemczech zacho.

enich prestiż Adenauera wśród poważ
nie myślących Niemców znacznie spodl.
Jego obecna choroba przypomina poza

tym, że nie będzie on żył wiecznie 1

przywołuje pytanie, kto po nim nastąpi
i Jakie zmiany zajdą w polityce zicho.

Unich Niemiec?

Dlatego też mocarstwa zachodnie nie

będą mogły na drugiej konferencji ge
newskiej nadal zajmevzać „stanewska

z pozycji siły". Oprać. J. K.

Francja, W. Brytania
Zjednoczone nie są

przystąpić do takiego
bezpieczeństwa euro-

do paktu atlantyckiego i do u-

nii zachodnio-europejskiej".
Powyższy traktat przewidu

je m. in. wyrzeczenie się uży
cia siły, nieudzielanie pomocy
agresorowi i ograniczenie sił
zbrojnych. Ograniczenie takie
nastąpiłoby „w strefie obejmu
jącej tereny odpowiadające so
bie pod względem powierzch
ni i znaczenia po obu stronach
linii demarkacyjnej między
zjednoczonymi Niemcami a

krajami Europy wschodniej".
Dalsze postanowienia proje

ktowanego traktatu przewidu
ją inspekcję i kontrolę nad te-

tytorium wspomnianej wyżej
strefy.

W zachodniej części tej stre
fy stworzono by „radarowy sy
stem ostrzegawczy, obsługiwa
ny przez Związek Radziecki 1
inne kraje wschodnie uczestni
czące w traktacie". Podobny
system radarowy we wschod
niej części tej strefy byłby ob
sługiwany przez kraje atlantyc
kie.

Z kolei propozycje trzech
mocarstw zachodnich zawiera
ją wnioski w sprawie rozwią
zania kwestii niemieckiej, o-

parte na planie Edena, przed
stawionym na konferencji ber
lińskiej w 1954 r. Propozycje w

tej sprawie mocarstwa zacho
dnie nazywają też obecnie
„planem Edena", przewidują
cym następujące etapy zjedno
czenia Niemiec: 1) wolne wybo
ry w całych Niemczech; 2)
zwołanie Zgromadzenia Naro
dowego; 3) opracowanie kon
stytucji i przygotowanie roko
wań nad traktatem pokojo
wym; 4) przyjęcie konstytucji
i sformowanie ogólnoniemiec-
kiego rządu, który prowadził
by rokowania w sprawie trak
tatu pokojowego i który pod
pisałby taki traktat; 5) podpi
sanie i wejście w życie trakta
tu pokojowego.

■ 4..................... .........

Wojska radzieckie
opuszczają terytorium
Fornala —■Udd

Agencja TASS donosi:
Zgodnie z porozumieniem

zawartym między ZSRR a Fin
landią w sprawie rezygnacji
Związku Radzieckiego z praw
do wykorzystywania teryto
rium Porkkala-Udd jako bazy
marynarki wojennej, rozpo
czął się odmarsz wojsk radzie
ckich z tego terytorium.

Anglia zamierza
zredSŁEhowat
swe siły zbrojne

Jak podaje agencja Reute
ra, rząd brytyjski oświadczył
28 bm., iż zamierza zreduko
wać do marca 1958 r. swe siły
zbrojne o 100 tys. ludzi, głów
nie przez ograniczenie poboru.
Rząd ma zamiar jednak utrzy
mać zasadę powszechnego obo
wiązku służby wojskowej.

Ben Jussef
przybędzie

w najbliższym czasie
do Francji
Z Maroka donoszą, że odby

wają się tam wielkie manife-
1 stacje ludności miejscowej na

cześć sułtana Ben Jussefa,
który przed dwoma laty zo
stał zdetronizowany przez wła
dze francuskie.

Agencja Reutera podaje, że
Ben Jussef w najbliższym cza
sie przybędzie do Francji z

Madagaskaru, gdzie przebywa
na wygnaniu.

Oświadczenie sekretarza

stanu (JS4

J. F." Dullesa

paktu
i unii

trzech
zawie-

Dyskusja się rozpoczęła
(Ciąg dalszy ze str 1)

Europy, dlatego tak wielką wa
gę przywiązujemy do propozy
cji radzieckich, które mówią:
bezpieczeństwo przede wszyst
kim.

Czy tylko my jesteśmy tego
zdania? Miałem dziś długą roz
mowę z naczelnym redaktorem
poważnego dziennika francu
skiego „Tribune des Nations".
Andre Ulmannem. Wskazywał
mi on na różnice zdań wśród
mocarstw zachodnich w tej
sprawie, a zwłaszcza różnice,
jakie się zarysotoały wśród u-

czestników paktu atlantyckie
go, którzy nie znaleźli zapew
nienia swego bezpieczeństwa w

ramach projektu zachodniego.
Ważną sprawą jest również

kwestia wysłuchania przez mi
nistrów czterech mocarstw

przedstawicieli dwóch państio
niemieckich, co do czego istniały
pewne sugestie w dyrektywach
lipcowych. Dziennikarze zacho
dni mówią, że dopuszczenie
przedstawicieli Niemieckiej Re_
publiki Federalnej otwarłoby
automatycznie drzwi przedsta
wicielom Niemieckiej Republiki
Demokratycznej, ą tego chcą za

wszelką cenę uniknąć Niemcy
zachodnie no i mocarstwa za
chodnie. Podcbno na wniosek
eksperta zachodnio-niemieckie
go, Grewe, który przybył do
Genewy na czele licznej delega
cji, przedstawiciele mocarstw

zachodnich postanowili zrezy
gnować z wysłuchania przed
stawicieli obu państw niemiec
kich. Grewe, a za jego pośred
nictwem rząd Niemieckiej Re
publiki Federalnej będzie stale

informowany przez Dullesa al
bo Macmillana. |

Ttójróćnty jednak do‘ propozy-
’

V cji zachodnich. Ofiarują o_
ne Związkowi Radzieckiemu
gwarancje na wypadek agre
sji ze strony Niemiec, które w

jch rozumieniu miałyby w ca
łości wejść do organizacji at
lantyckiej. Innymi słowy chcą
oni zmilitaryzować Niemcy,
poddać je swojej kontroli,
przekreślić zdobycze ludu pra
cującego w Niemieckiej Repu
blice Demokratycznej / łaska
wie zabezpieczyć nas przed a-

gresją.
Nie trzeba chyba dowodzić,

że nie odpowiada to interesom
narodu polskiego. Znamy nadto
dobrze z niedawnej przeszłości
owe gwarancje zachodnie I je
szcze jedno: jest właściwie rze.

czą humorystyczną oferować
gwarancje Związkowi Radziec
kiemu, a. więc mocarstwu, któ
re pokazało światu, że potrafi
samo sobie zapewnić bezpie
czeństwo. Nie mówiąc już o

tym, że bezpieczeństwu naszych
krajów służy Układ Warszaw
ski.

Rzecz jednak w tym, że my
nie chcemy, by nasze środki za
pewnienia bezpieczeństwa mu-

siały być ęcademonstrowane w

działaniu. Nam chodzi o to, by
naszym narodom, a także calef
ludzkości zaoszczędzić ofiar, bo
lesnych ofiar, tragicznych o-

fiar.
O to właśnie toczy się dziś

walka na całym świecie, o to

toczy się walka na konferencji
genewskiej.

KAZIMIERZ GOLDE

Jak już podawaliśmy, na pierwszym posiedzeniu konfe
rencji genewskiej oświadczeni a wstępne złożyli wszyscy czte
rej ministrowie. W numerze poprzednim umieściliśmy o-

świadczenie ministrów: W. M. Mołotowa, A. Pinaya i II.
Macmillana. Poniżej zamieszczamy oświadczenie sekretarza
stanu USA J. F. Dullesa.

Spotkaliśmy się tutaj obar
czeni ciężkim brzemieniem od
powiedzialności. W lipcu sze
fowie naszych rządów oświad
czyli tu, że będą dążyć do
trwałego pokoju i złagodzenia
napięcia międzynarodowego.
Równocześnie konferencja sze
fów rządów ujawniła głębokie
rozbieżności co do metod o-

siągnięcia tych celów. Problem
polega n.a tym: każdy z na
szych rządów przyznaje, że o-

becna sytuacia nie
walającą podstawą
pokoju.

Przystępujemy w

kolejności "do problemu Nie
miec. Wszyscy przyznajemy,
że podział Niemiec jest wielką
niesprawiedliwością i źródłem
braku stabilizacji. Zgadzamy
się wszyscy, że Niemcy powin-
ny być zjednoczone na zasa
dzie wolnych wyborów. Po to,
by osiągnąć zjednoczenie Nie
miec w obecnym stadium, po
winniśmy być wszyscy przeko
nani, że krok ten nie podważy

■naszego bezpieczeństwa. Uzna
jąc tę konieczność Stany Zje
dnoczone gotowe są przyłączyć
się do zapewnień 1 gwarancji
związanych ze zjednoczeniem
Niemiec, gwarancji, które wy
kluczyłyby, możliwość odrodze
nia militaryzmu niemieckiego.
Zapewnienia te, wydaje mi
się, uwzględniają wszelkie u-

zas.adnione wymogi bezpie
czeństwa dla wszystkich, łącz
nie ze Związkiem Radzieckim;
mogłoby to nam ułatwić szyb
kie osiągnięcie zjednoczenia
Niemiec, które już dawno po
winno było nastąpić.

Drugie zagadnienie—to roz
brojenie? Ta kwestia stwarza

podobny problem. Wszyscy
przyznają, że obecny poziom
zbrojeń jest ciężkim brzemie
niem dla różnych narodów i że

zbrojenia powinny być zredu
kowane nie tylko ze względów
ekonomicznych, lecz również
dlatego, że zbrojenia przezna
czone dla zapewnienia bezpie
czeństwa mogą w istocie do
prowadzić do wojny. Nie moż-

jest zado-
trwałego

pierwszej

na od nikogo z nas oczekiwać,
b.y w znacznym stopniu zredu
kował swe zbrojenia bez prze
prowadzenia takiej samej re
dukcji przez innych. Dlatego
też osiągnięcie sukcesów wy
maga nie tylko, abyśmy Się
zgodzili z koniecznością redu
kcji zbrojeń, lecz również
gwarancji, że uzgodniona re
dukcja zostanie rzeczywiście
przeprowadzona. Bez tego nikt
z nas nie będzie uważał, że
można spokojnie przeprowa
dzić uzgodnioną redukcję
zbrojeń.

Jeśli chodzi o trzeci punkt
— rozszerzenie kontaktów —

jesteśmy zgodni, iż rozszerze
nie kontaktów między nami
może się przyczynić do wzro
stu wzajemnego zrozumienia,
nie można jednak oczekiwać
podjęcia natychmiastowych
kroków, o ile przy tym ignoro
wane będą wszelkie względy
bezpieczeństwa. Powinniśmy
się zająć przede wszystkim ty
mi zagadnieniami, które z jed
nej strony — nie są związane
bezpośrednio z bezpieczeń
stwem, lecz które, z drugiej

pozostała jedynie re-

radziecka i trzy po-

żyć wyłącznie celom pokojo
wym, oraz zaznacza, że doko
nano dotychczas istotnego po
stępu w rozwijaniu współpra-

. cy międzynarodowej na dro
dze do tego celu.

Rezolucja wyraża dalej za
dowolenie z przebiegu i wyni
ków konferencji
która odbyła się w

żącym w Genewie,
zaleca, by następna
cja uczonych zorganizowana
została pod egidą ONZ w cią
gu najbliższych 2—3 lat. Rezo
lucja postanawia utrzymać na
dal komitet doradczy powoła
ny na IX sesji Zgromadzenia
Ogólnego NZ, którego zada
niem jest pomaganie sekreta
rzowi generalnemu w zorgani
zowaniu konferencji uczo
nych.

Część rezolucji dotycząca
międzynarodowej agencji ato
mowej, wyraża zadowolenie z

postępu rozmów na temat pro
jektu statutu agencji oraz z

zaproszenia rządów Brazylii,
Czechosłowacji, Indii i ZSRR
do udziału w rokowaniach
nad projektem tego statutu.

Wzywa ona sekretarza gene
ralnego, by w porozumieniu z

komitetem doradczym zbadał
kwestię stosunku międzynaro
dowej agencji atomowej dc
ONZ.

Końcowy punkt rezolucji do
tyczy projektu wydawania
czasopisma naukowego po
święconego problemom poko
jowego wykorzystania energii
atomowej.

uczonych,
roku bie-
Rezolucja
konferen-

Pro’ekt reformy
szkolnictwa

w Jugosławii
Jak podaje agencja Tanjug, w Jugo

sławii powołana została specjalna ko
misja pedagogiczna, która opracowała
prójekt reformy szkolnictwa podstawo
wego i średniego.

Projekt przewiduje utworzenie 8_let_
nich szkól podstawowych, które obej
mowałyby młodzież w wieku od 7—15

lat i 4_letnich szrkół średnich. Program
nauki ma być oparty na zasadach ma.

teriatestycznego światopoglądu nauko
wego. Specjalny nacisk położony zosta
nie na nauki społeczne. V/ szkołach

;ś_ennich nauka podzielona będzie na

dwa etapy. W pierwszym etapie naucza
nie będzie ogólne w drugim zaś utwo
rzone zostaną działy nauk przyrodniczo-
matematycznych, humanistycznych i e_

konomćoznych.

Demonstrcc/e antybrytyjskie na Cyprze

Policja brytyjska obrzucona
■■ rr ■ • A a. »

strony — mogą nam dać wza- e

przez ludność kamieniami
LONDYN

Na 28 bm. przypada 15 rocznica przystąpienia Grecji do

drugiej wojny światowej, po odrzuceniu przez rząd ateński
ultimatum Mussoliniego. Ludność Cypru, która domaga się
przyłączenia wyspy do Grecji, uczciła ten dzień demonstra
cjami antybrytyjskimi.
W głównym mieście Cypru,

Nicosii tłumy zebrane na uli
cach obrzuciły kamieniami żoł
nierzy brytyjskich. Policja u-

żyła gazów łzawiących, a żoł
nierze otworzyli ogień do tłu
mu, raniąc trzy osoby. Na mie
ście rozrzucono ulotki z ha
słem: „Harding! Nie bośmy się
twoich gróźb". (Harding jęst
brytyjskim gubernatorem wy
spy).

Do demonstracji i zaburzeń
doszło także w Famaguście i
Limassolu. Policja i piechota

morska rozpędzały demonstran
tów przy użyciu granatów z

gazem łzawiącym. W Larnaka
studenci obrzucili policję ka
mieniami. W Morphou żołnie
rze brytyjscy ostrzelali demon
strujących mieszkańców mia
sta. Trzy osoby zostały ranne.

28 bm. brytyjski lotniskowiec

„Theseus“ wypłynął z angiel
skiego portu Portsmouth, wio
ząc transport broni dla oddzia
łów wojsk brytyjskich stacjo
nujących na Cyprze.

Narada działaczy iurysiyki
Koło turystyczne PTTK przy

kopalni „Bierut" w Jaworznie
zorganizowało ostatnio nara

dę aktywu turystycznego, w

której udział wzięli zaproszeni
działacze woj. krakowskiego i
stalinogrodżkiegó. Tematem o-

Samochodowy raid

uniwersalny
Oddział motorowy PZM w

I Krakowie organizuj e w nie
dzielę 6 listopada samochodo
wy raid uniwersalny, który
stanowić będzie równocześnie
II eliminację mistrzostw okrę
gowych, Udział w imprezie, w

której programie prócz jazdy
okrężnej znajdują się również
liczne próby techniczne i spor
towe, udział wziąć mogą kie
rowcy zawodowi i amatorzy.
Zgłoszenia przyjmuje sekreta
riat oddziału motorowego ul.
Mikołajska 4 — do dnia 2 li
stopada.

Wyniki
10 konkursu

PKO1

Komisja konkursów Polskiego Korni,
tetu Olimpijskiego podaje do wiadoitio.

ści, że w dniu 28 października 1955 r.

dokonano notarialnego otwarcia szaf z

odcinkami „b” i porównania z odcin.

kami „a”. Wyniki 10 konkursu przed.
Stawiają się następująco: 204 rozwią
zania bezbłędne, 3710 rozwiązań z jed
nym błędem. Zgodnie z regulam-nem
na nagrody I st. przypada ok. 8 . tys.
zl za bezbłędne rozwiązanie. Na n.rgro.

dy Ii st. — z jednym błędem — ok.

300 zł. Wykaz wygranych numerów bez.

błędnych podany będzie w „Przeglądzie
Sportowym” w dniu 31. X. 1955 r.

Władze szwajcarskie
wizy wjazdowej

delegacji rchotnfców z NRD
Jak donosi prasa niemiecka,

władze szwajcarskie odmówi
ły wizy wjazdowej 15-ośobo-
wej delegacji robotników licz
nych zakładów przemysło
wych Niemieckiej Republiki
Demokratycznej, którzy za
mierzali udać się do Genewy
w celu przedstawienia konfe
rencji ministrów spraw zagra
nicznych opinii niemieckich
mas pracujących.

jemne korzyści. J J Oż kwietnia 1902 roku w

Stany Zjednoczone przybyły <► chłonahiai r.„.
na tę konferencję, by cierpliwie J J xnessów

przestudiować wszelkie możli- < > który po latach miał stać się
we sposoby podejścia do reali- < > dumą nie tylko Swego narodu,
stycznego rozwiązania tego J J ale i całej Europy, chlubą eu-

problemu. Mamy nadzieję, że < > ropejskiej literatury. Chłop-
duchem tym będą ożywieni ** cu nadano imię Halldor.
także inni. Będziemy mieli,, Nie łatwą drogę przeszedł
różne poglądy w tych kwe-o p,-, - - - - ---

stiach i będziemy usiłowali Nędza W domu rodzinnym zmu-
brać pod uwagę słuszne za- <, sza g0 w siedemnastym roku
strzeżenia Związku Radziec- < ►życia do .opuszczenia ojczyz-
kiego. Propozycje nasze, rno- < > w odległych krajach
wiąc przede wszystkim o zjed- < > szukać środków do życia. Ob-
noczeniu Niemiec, będą u- 4 darzony bogatą wyobraźnią,
względniały obecną sytuację. *

gorąco kochając swą wyspę i
bacząc równocześnie, by nieJ’
podważać obecnego bezpie- *nyCh"Tat „M,,
czenstwa, lecz wzmacniać 1® 1J J przelania na papier tego,
usuwać źródła niepokoju i na- (,W;.(i.1Sl wokół siebie,
pięcta. Mamy nadzieję, ze £ swych myśli i gorących pra.g-
Związek Radziecki podejdzie o Wytrwała praca nad so
do tych zagadnień z całą po- J bą z Wrodzon!/ talent .dają w

wagą, na jaką zasługują. Na- o hrótkim czasie bogate wyniki.
dzieje o których tu mówiłem, o w tym samym prawie okresie,
są nadziejami prezydenta Ei- o g^y opuszcza wyspę, ukazuje
can U+/->•<■•«• .

• ..."
___

▲ OŁ5 tJomi lAyoA/tA,
przy nas. Wysoko cenię Waszą tDziecl{o natury".

chłopskiej rodzinie La-
urodził się chłopiec,

Chlop-

piewca narodu islandzkiego.

.opuszczenia ojczyz-

senhowera. który jest myślami

troskę o niego. Nawet w czasie
swej choroby dwukrotni? oma-

Thew ca skalnej

jej ubogą ludność, od wczes-
! odczuwa potrzebę

, co

wyrażenia ■

J J się jego pierwsza pcioieść pt.
j. T~lV)Onlsn aan/i/ 7nn4-Jest ona

zapowiedzią dla dal-
twórczości. Autor już

1»dobrą
?ad .któ7”,‘ I»” * ‘w
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o STUoim powołaniu pisarza i
, . . o zdecydowanie poszedł obranączenie na temat naszej pracy,
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drogc.
OTTrł zjorr TOłzs Ir-4-X TTZor* *'

pragnąłbym załączyć jako do- ,kument naszej konferencji. —podróżuje p0 Europie i Sta-

Zdajemv sobie wszyscy spra-< ► ,.l........

r>r°zydent Eisenhower — cy- oZ^yaanieniami socjalnymi.

tu dyskutujemy, i w dniu
wczorajszym złożył oświad-

oświadczenie, którego odpis

węz

Przez dziesięć lat Laucness

poświę-
faktu, iż. jak oświadczy! imając s;? głębokim studiom nad
_

.
___

’. 4ktzizizi/rn,zm,zim. z»z>z.ar.,7aa- 1

tuję — ..wydarzenia
świadczyły o tym,

W roku 1932 ukazuje się
Laxnessa

..
_

<»

świadczyły o tym, czy istot.- ° znakomita powieść -----------

nie duch Genewy oznacza rze- „Salka Valka“, w której
czywistą zmianę i czy napraw. o autor szkicuje rozwój ruchu
dę. doprowadzi on do postępu ^robotniczego w Islandii. W na-

pokojowego, którego pragnie J [ stępnej powieści,
gorąco cały świat". 5 roku 1935 pt.

wydanej w

„Wolut ludzie"

Laxness przedstawia skazaną
na niepowodzenie w warunkach
kapitalizmu walkę chłopa -

biedaka o samodzielność w ka
pitalistycznym społeczeństwie.
Powieść ta jest dowodem dal
szego wzrostu
Laxnessa. Po raz pierwszy
autor stwierdza dobitnie,
tylko jedność działania robot
ników i chłopów może przynieść
zwycięstwo w walce przeciwko • na początku XVIII wieku, kie-
uciskowi kapitalistycznemu.
Dla potwierdzenia sioej tezy
autor przytacza osiągnięcia lu
dzi radzieckich, z życiem któ
rych zapoznał się w czasie
dwukrotnej podróży do Związku
Radzieckiego. Swe wrażenia z

pobytu w ZSRR Laxness ujął
w pracy „Droga na Wschód"
wydanej w 1933. roku i w opo
wiadaniu pt. „Baśń rosyjska",
które ukazało się w 1938 roku.
W latach 1937—1940 Laxness

pisze cztery powieści o wspólnej
tematyce — „Światło świata",
„Zamek w Sommarlandets",
„Dom skalda" i „Piękno nie
bios". Jest to saga o losach
biednego poety, który zmuszo
ny jest w społeczeństwie kapi
talistycznym być lokajem mo
żnych tego świata, w przeciw
nym wypadku, skazany jest
na głód i poniewierkę.

politycznego

że

Lata drugiej wojny świato
wej przyniosły dla Islandi
okupację najpierw angielską,
a później amerykańską. W tym
to czasie Laxness pisze trylo
gię, w skład której wchodzą
powieści pt. „Dzwon Islan
dii", „Jasnowłosa dziewczyna"
i „Pożar w Kopenhadze". Jdk-
lcolwiek akcja tych powieści
rozgrywa się w końcu XVII i

dy to lud islandzki walczył
przeciwko tyranii duńskiej, to

jednak odzwierciedlają one

gniew l protest narodu prze
ciwko teraźniejszej obcej oku
pacji.

Czołową pozycją Larnessa po
drugiej wojnie światowej jest
powieść pt. „Stacja atomowa".
Jest ona głównym protestem
przeciwko panoszeniu się Ame
rykanów w Islandii. Myślą
przewodnią powieści — podob
nie jak. i napisanej poprzednio
trylogii —.

' '

landia nie
Bezlitosną
Lazness w

zdrajców,
wydzielane
nów, zaprzedają swoją ojczyz
nę imperialistycznej polityce
Waszyngtonu. W „Stacji ato
mowej" — podobnie jak i we

jest hasło — „Is-
jest na sprzedaż"
satyrą, demaskuje
„Stacji atomowej"
którzy za ochłapy

nn przez Ameryka-

br.ad były sprawy związane z

działalnością i zadaniami -kół
turystycznych przy zakładach
pracy. O tym, że koła te ma
ją pełne możliwości rozwoju,
świadczy m. in. właśnie przy
kład Jaworzna, gdzie do nie
dawna jeszcze turystyka nie
miała zwolenników. Dziś w

Jaworznie działa 7 kół zakła
dowych PTTK, organizują
cych i uczestniczących w ca
łym szeregu imprez turystycz
nych. W pobliżu Jaworzna —

w Byczynie urządzono ośrodek
wczasów niedzielnych, do któ
rego w dni wolne od pracy or
ganizują wycieczki załogi
miejscowych kopalń j zakła
dów.

•Wiele uwagi poświęcono w

czasie narady współpracy o-

gniw związkowych z PTTK,
która na wielu odcinkach jest
jeszcze niedostateczna. W czasie
zebrania uchwalono również
rezolucję, w której działacze
turystyczni obu województw z

radością witają utworzenie
Parku Narodowego w Ojcowie.

Problemom związanym z

działalnością kół zakładowych
PTTK oraz współpracy WRZZ
poświęcimy osobny artykuł,
który ukaże się w jednym z

najbliższych numerów „Gaze
ty Krakowskiej".

Tarmej siatkarzy
klasy wydzielonej

W sobotę i w niedzielę 29 1
30 bm. rozegrany zostanie w

Krakowie w sali WKKF tur
niej siatkówki mężczyzn klasy
wydzielonej. W rozgrywkach
uczestniczą drużyny wrocław
skie: Gwardia i Budowlani, o«

raz AZS z Łodzi i Krakowa.
Początek rozgrywek w sobotę
o godz, 18., w niedzielę o

godz. 14.30. '

wszystkich swoich powieściach,
— Lazness udowadnia, że kapi
talizm skazany jest na zagła
dę, że wcześniej, czy później
zwyciężyć musi ustrój, w któ
rym nie będzie wyzysku, w

którym robotnicy uzyskają na
leżne im prawa.

Równocześnie ze swą twór
czością literacką Laxness roz
wija bogatą działalność na

rzecz pokoju. Ogólną sympatię,
a z drugiej strony nienawiść
reakcji, zjednały mu jego wy
stąpienia iv latach międzywo
jennych przeciwko groźbie no
wej . zoojny. Po zakończeniu
drugiej wojny światowej Lax-
ness staje w pierwszych szere
gach obrońców pokoju. Jest
członkiem Śiviatoivej Rady Po
koju j w roku 1953 za wybitne
zasługi w dziele utrwalania,
pokoju i współpracy między
narodami, otrzymuje Między
narodową Nagrodę Pokoju.
Świadomość olbrzymiego wkła
du Związku Radzieckiego w

walkę o pokój, każę mu stanąć
w pierwszych szeregach zwo
lenników Kraju Rad. Obecnie
jest on przewodniczącym To
warzystwa Islandia — Związek
Radziecki.

Przed kilkoma dniami Aka
demia Szwedzka podała do
wiadomości, że literacka na
groda Nobla na rok 1954 zo
stała przyznana islandzkiemu
pisarzowi Larnessowi. To, zasz
czytne wyróżnienie jest dowo-
dem uznania dla wielkiego ta
lentu pisarza, który całą swą
twórczość poświęcił sprawie
własnego narodu i ogólnemu
dobru ludzkości.

J. KŁAJA
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hyba dla niko
go w Polsce nie
ulega to już
dzisiaj wątpli
wości, że nasi
lenie ruchu bu
dowlanego w

naszym kraju
przybrało na przestrzeni osta
tnich lat nigdy nie notowane

rozmiary. Euduje się wiele,
buduje się wszędzie i stosun
kowo szybko, wciąż jednak nie
na miarę naszych ogromnych
potrzeb, zwłaszcza gdy chodzi
o mieszkania dla ludzi pracy.

Nie łatwo jest pokryć defi
cyt ogromnych strat wojen
nych, a ponadto dostarczyć
mieszkania kilku milionom lud
ności wsi, która napłynęła do
pracy w miastach i obiektach
przemysłowych całej Polski. —

Nie łatwo jest wszystkim, naj
bardziej upośledzonym pod
względem warunków mieszka
niowych, szybko te warunki
poprawić.

Toteż nie sprawi tego je
szcze nawet tak na pierwszy
rzut oka pokaźna cyfra 100.000
izb mieszkalnych, jakie mamy
oddać do użytku ludności w

bieżącym roku. Co więcej —

taka ilość izb oddawanych w

latach następnych również by
łaby daleko niewystarczająca.

Oto dlaczego stawiamy sobie

zadanie, by ilość tę z roku na

rok stale powiększać, by w ro
ku 1960 oddać do użytku lud
ności 300.000 izb mieszkalnych.

Zastanówmy się, czy jest to

wykonalne? Nie mamy prze
cież możliwości, by proporcjo
nalnie do większych zadań u-

stawicznie powiększać stan li
czebny naszych kadr budowla
nych.

Oto dlaczego w tych warun
kach jedjmym wyjściem z sy
tuacji, pilną koniecznością ży
ciową, staje się problem zastą
pienia na budowach pracy rąk
ludzkich pracą maszyn, zastą
pienie tradycyjnych materia
łów budowlanych materiałami

przemysłowymi — prefabry
katami.

Budownictwo uprzemysłowione, a ■
więc zmechanizowane I prowadzone
w oparciu o montaż dużych bloków,
płyt 1 całych konstrukcji żelbeto
wych, to budownictwo oparte na kil
kunastu I kilkudziesięciu typowych
seriach i elementach budynków. Łat
wo stąd dojść do słusznego wniosku,
że cały cykl produkcyjny wznoszenia

poszczególnych domów jak też du
żych osiedli, zarówno w fazo opra
cowywania dokumentacji jak i w fa
zie samej budowy ulegnie poważnemu
skróceniu. Nie dość na tym. Dopiero
wtedy dokumentacja będzie w stanie

wyprzedzać realizację. Dopiero wtedy
dokumentacja zyska na jakości i pre

cyzji. Je] poziom podniesie s’ę także

I dzięki temu, te zawsze przy roz
wiązaniach typowych dobiera się je
spośród jak najlepszych. Dokumenta
cję typową opracowywać będą Ko
lektywnie i równolegle wszystkie
branże projektowe.

Nowe materiały budowlane,
które przychodzą w miejsce ce
gły, to także ważki argument
przemawiający za uprzemy
słowieniem budownictwa. Np.
żużlo-beton, z którego m. in.
zaczynamy teraz budować, ma

pokaźne zaplecze surowcowe w

postaci olbrzymich hałd żużlu
na Śląsku; które w ten spo
sób znajdą wreszcie chętnych
odbiorców i celowy sposób za
stosowania. A dalej. Prefabry
katy wytwarzane masowo na

skalę przemysłową będą przed
miotem stałej kontroli labora
toryjnej, staną się tanim a za
razem wysokiej klasy materia
łem budowlanym.

Nowością przy tym systemie
budowy jest także bardzo po
ważne ograniczenie tzw. mo
krych prac na budowie, kie
dy znikają stamtąd niepotrzeb
ne już doły wapienne, skła
dowiska piasku, żwiru, maga
zyny cementu, kiedy nie tyn
kuje się na mokro, gdyż ele
menty prefabrykowane posia
dają już gotową okładzinę.

Równocześnie zaś przy tym
wszystkim można sobie po
zwolić na poważne zredukowa
nie załogi budowlanej.

Pierwsze projekty budynków
wznoszonych w oparciu o me
todę przemysłową wykonane
zostały przez projektantów
„Miastoprojektu" krakowskie
go jeszcze wiosną ub. roku. —

Pierwsze zaś budynki wzno
szone w oparciu o tę dokumen
tację powstały w Nowej Hu
cie. O rozmachu tej akcji niech

świadczy fakt, że do chwili o-

becnej wybudowano już tutaj
przeszło 700.000 m sześć, bu
dynków systemem uprzemy
słowionym, że oddano już z te
go do użytku ponad 5.000 izb.

A z jakim przyjęciem spo
tkał się nowy system u załóg
budowlanych? Kiedy doszły
nas, projektantów pierwsze słu
chy, że kierownicy budów do
pominają się o przydziały no
wych dźwigów, że samorzut
nie, wbrew pierwszym oporom,

formują się brygady komple
ksowe, zdaliśmy sobie sprawę,
że załogi budowlane stały się
naszym sprzymierzeńcem.

To, o czym mowa była do
tychczas dotyczy przede wszy
stkim tzw. pierwszego stopnia
uprzemysłowienia budowy,
kiedy stosuje się tylko takie

prefabrykaty, jak wielkie pły
ty stropowe, schody, duże pły
ty dachowe, urządzenia sani
tarne, wreszcie, gzymsy i de
tale architektoniczne. Kiedy
konstrukcja ścian nośnych po
została jeszcze ceglana.

Stopniowo rozsienamy asortyment
wytwarzanych elementów prefabryko
wanych, wprowadzamy prefabrykowa
ne bloki fundamentów, piwnic, wre
szcie I ścian konstrukcyjnych z go
tową już wyprawą zewnętrzną. Bu
dynki montowane w całości z prefa
brykatów to drugi stopień uprzemy
słowienia budownictwa.

Obecnie, w Nowej Hucie w Osie
dlu A-33 rozpoczęto montaż pierw
szych czterech budynków tej samej
serii. Równolegle w Warszawie w

Osiedlu' Praga II kończy się montaż

dużego budynku prefabrykowanego.
P.ozpoczęto tu również przygotowania
do budowy dużego osiedla.

Jak z tego wynika, zasad
niczym warunkiem rozszerze
nia przemysłowych metod bu
dowy na wszystkie ośrodki bu
dowlane w Polsce jest szybki
rozwój przemysłu budowlane
go, przemysłu elementów pre
fabrykowanych. Jest to zresz
tą jedyna droga, która pozwo
li nam na wykonanie zadań
planu 5-Ietniego w dziedzinie
budownictwa mieszkań, jedyna
droga, która umożliwi nam

stosunkowo szybko zaspokoić
wszystkie potrzeby naszego
kraju w tej dziedzinie.

Inż. arch. Jan UNGER
. „Miastoprojekt“ Kraków

Przygotowanie elementów prefa
brykowanych w zakładach przemy
słowych w Polsce.

W Związku Radzieckim istneją
już wytwórnie elementów pirefabr ■
kowanych, pracujące systemem ♦aś-
mowo - potokowym i sterowane

centralnie przez naciśnięcie odpo
wiednich guzików. Produkcja rocz
na tego typu zakładów w Perowie

pod Moskwą, wynosi 120.000 m

sześć, elementów żelbetowych rocz
nie Można by z tego wybudować
4 razy więcej domów, an żeli my
teraz budujemy w Nowej Huc.e w

ciągu roku.

Roman Piotrowski mow» 0 sierok!m r0IW0Ju
-------------------------------------------------------— wicnia budów bez typowych rozwiązań...
minister budownictwa miast
i osiedli
. ..Aby wywiązać się z ogromnych za

dań, Jakie nas czekają w dziedzinie bu

downictwa mieszkaniowego * najbliż
szej pięciolatce musimy zastępować do

tychczasowe tradycyjne budownictwo

metodami. uprzemysłowionym!...
. ..Aby uprzemysławiać — trzeba lypl-

zować I standaryzować. Nie może być

Ini. Haller

dyrektor ZBM Nowa Huta.

...Musimy zwiększyć zakres uprzemy
słowienia budów przez rozszerzanie sto

sowanego asortymentu gotowych wyro
bów prefabrykowanych, a zwłaszcza

przez podjęcie produkcji ścianek dzia

łowych I tłoków ściennych z obustron-

<
' lioc- pracuję już na budo-
icach nie od dzisiaj ani od

wczoraj, pierwszy raz w życiu
zdarzyło mi się trafić na taką
dziwną budowę. Tymbardziej
dla mnie dziwną, że przecież

jestem murarzem. Tu tymcza
sem cegły ant na lekarstruo, a

ludzi to można na palcach po-
kozyć. Myślałby ktoś, że mam

tu na myśli, jako brygadzista,
tylko swoją brygadę. Ale cala
rzecz w tym, że moja ó-osobo-
wj brygada to zarazem cala
załoga, która wznosi budynki
oznaczone numerem 13 i H w

Osiedlu A-33 w Nowej Hucie.
1 iccHe nie skarżę się na brak
ludzi, wcale mi ich więcej nie

potrzeba. Najcięższą pracę wy
konuje u nas ogromny żuraw,
który nic innego nic robi, tylko
transportuje nam ciężkie od
600 do 800 kg płyty funda
mentowe i piwniczne.

Obniża się pętla żurawia na

określone miejsce a ja tylko
pilnuję, żeby odpowiednio za
czepić ją o haki, w jakie zaopa
trzony jest każdy prefabrykat.
Dalszy ciąg należy już do po
zostałych członków naszej bry
gady, którzy odbierają prze
syłkę-i lokują na odpowiednio
oznaczonym ■miejscu w zapra
wie cementowej. Obydwa do
my, które budrź"my tym spo
sobem mają się'składać ze 126
różnych rodzajów elementów
prefa b rykowanych.

Nie można narzekać — czy
sta, przyjemna robota. Wszy
scy ją sobie chwalimy, tylko
żebij zawsze było co robić, bo
jak dotychczas, to różnie z tym
bywa. Albo prądu nie ma i
dźwig stoi, albo — i to się
zdarza najczęściej — Krzesła-
wice nie dostarczają nam no,
czas odpowiednich prefabryka

tów, tych, które w danej chwi
li są nam najbardziej potrzeb
ne. Nazywa się, żeśmy już
wznieśli mury fundamentowe,
a tymczasem do ich całkowite
go zakończenia brakuje nam

pewnych elerhentów. No, i mu-

simy czekać z dalszą robotą. Co
gorsza, nierzadko dostajemy
bloki, któi o pod względem
wymiarów nie odpowiadają
wymaganiom i wtedy mamy
dodatkową robotę, żeby to ja
koś toszystko dopasować.

Chciałbym przy tej okazji
zaapelować do wytwórni w

Krzesławjcach, żeby nie robi
ła nam takich kawałów, bo jak
tak dalej pójdzie, to nasz har
monogram robót można będzie,
wyrzucić do kosza. Np. obok
nas przy blokach oznaczonych
numerem 15 i 16 już od pew
nego czasu nic się nie robi, bo
nie nadeszły dalsze elementy.

Gdyby nie te przeszkody, to

oceniając naszą dotychczasową
pracę, dochodzę do wniosku, że
moglibyśmy robić prędzej ani
żeli to wynika z harmonogra
mu. Rozumiem jednak, że na

nasze trudności nie można się
tak bardzo oburzać, b0 prze
cież budynki, które wznosimy
od fundamentu aż po dach cał
kowicie bez cegły, całkowicie w

oparciu o elementy prefabry
kowane to dopiero budynki do
świadczalne. Początek zawsze

byiva trudny, ale potem na pe
wno się to rozkręci i kiedyś
na wszystkich budowach w

Polsce będą nam tylko fruwać
nad głową wielkie płyty z pre
fabrykatów przenoszone przez
dźwigi ze składowiska na bu
dowany obiekt.

Adam STRĘK
murarz-brygadzista

ną fakturą oraz maksymalne, znacznie

większe niż dotąd, stosowanie prefa
brykowanych urządzeń sanitarnych...

Tow, Jaglara)

brygadzista brygady
kompleksowej w ZBM

Nowa Huta

Moja brygada pracuje już od toku

metodami uprzemysłowionego budow

nictwa. Mamy pewne doświadczenie w

tej dziedzinie, zwłaszcza w pracy meto

dą na wpół uprzemysłowioną. Ca nam

utrudnia szybsze I terminowe oddawa

nie obiektów? Niewątpliwie są ta awa

rie I przestoje, które powodują utratę

Składowisko płyt stropowych w

Zakładach Prefabrykacjt w Czyży-
nach pod Krakowem.

*

Najbardziej postępową fetmą
konstrukcji aą konstrukcje płyto
we i szkietetowo - płytowe o wie
le lżejsze od bioków ptelabrykowa-
nych. Konstrukcje te pozwalają na

zmontowanie jednej izby z czterech

płyt.

wielu cennych godzin w czasie dnia pra
cy I zmuszają nas później do dodatkowej

pracy, aby nadgonić opóźnienia. Jednym
z powodów wpływającym szczególnie

niekorzystnie na planowe dotrzyma
nie terminów I uniemożliwiającym zam

knięcie na czas cyklu budowy bloków

mieszkalnych Jest zly transport prefa
brykatów. Przy bloku 27 tnuslęhśmy go
dzinami czekać na dostarczenie nam

stropów I Innych prefabrykowanych
elementów. Nie trzeba wyjaśniać, że nie

sprzyja to mobilizacji brygady komplek
sowej I zniechęca ludzi do aracy no

wym systemem. Musimy koniecznie u-

sprawiitć dostawę elementów na budo

wę...

Ini. Stalinowski

Montaż ścian z elementów pieia-
brykcwanych.

*

W dużych ośrodkach miejsk'rfi
Związku Radzieckiego już n:emal

wszystkie obiekty budowlane wzno
szone są metodami przemysłowymi
tak, Jak to widzimy na z<ljęc'u.

Widok elewacji budynku monto
wanego z elementów prefabrykowa
nych.

*

Obecnie surowcami wyjściowymi
w produkcji elementów prefabryko
wanych są jpiasek i lepisz wapien
ny. W przyszłości zaś będą stoso
wane masy plastyczne wytwarzane
przez chemiczną przeróbkę węgla.

Składowisko płyt I bloków wiel

kowymiarowych przy wznoszonym z

tych elementów budynku w Nowej
Hucie.

*

Na wielkich budowach wprowa
dzane są obecn e w Związku Ra
dzieckim potężne kopatk', które ió-

wnocześn.e mogą być użyte jeko
dźwigi do montażów elementów fun
damentowych i piwnicznych.

docent Politechniki War
szawskiej
. ..Powinniśmy większą uwagę zwrócić

na usunięcie dysproporcji między sto

sunkowo wysoką mechanizacją na pla
cach budowy, a najczęstszym zacofa

niem jej w zakładach prefabrykacyj-

nych. Nie można zapominać o tym, że

przemysłowy montaż na budów e musi

pociągać za sobą przemysłową produk
cję prefabrykatów na zapleczu. A o tym

nie myśli się dostatecznie...

Ini. Opoczyński

„Miastoprojekt" ZOR
w Warszawie

.. .To co zrobiliśmy w diledzlmo bu
downictwa uprzemysłowionego od ub. r.

jest dużym krokiem naprzód. Nie mo

żemy wszakże nie widzieć tego, że po
stęp dokonuje się w walce z konserwa

tyzmem I wśród nas samych. Ileż trze

ba było pokonać oporów zan m doszło

do budowy całkowicie prefabrykowane
go budynku na Pradze II. Inż. Chyrisz
z ministerstwa jeszcze w grudniu ub. r .

dowodził, że nie można stosować pre
fabrykatów, bo budynek nie gwarantu
je trwałości... Przeszkody często stawia

I centralny zarząd. Nowatorem trzeba

przychodzić z pomocą, zachęcać Ich, a

nic stawiać im przeszkód...

lniany rok był
rokiem dużych
osiągnięć w

dziedzinie roz
wijania uprze

mysłowienia
budownictwa

mieszkaniowe
go. Najważniejszą, najistot
niejszą rzeczą jest to. że w

ciągu tego roku nastąpił prze
łom w świadomości naszego
aktywu budowlanego, że przez
ten czas wyrosła kadra ludzi,
gotowych walczyć o uprzemy
słowienie budownictwa w Pol
sce.

Nie ulega wątpliwości dla

przytłaczającej większości na
szych budowniczych, że dro
ga, która idziemy, drożą u-

przemysłowienia budownictwa
w prefabrykacji wielkich ele
mentów i montażu tych ele
mentów na budowie jest je
dyna drogą rozwojową budo
wnictwa, a w szczególności
szybkiego rozwoju budownic
twa mieszkaniowego. Zrealizo
waliśmy pierwszy krok na tej
drodze.

Żeby sie posuwać naprzód,
i trzeba zacząć prace od uspra

wnienia planowania budow
nictwa. Towarzysze mówili o

konieczności opracowania 2-
letnich. względnie 3-let.nich

planów budownictwa miesz
kaniowego. Konieczność ta

jest przez wszystkich uznana.

Trzeba tylko z większa ener
gią. szybciej i dokładniej wcie
lać i a w życie. Trzeba, aby
nasz nowy plan 5-letni w dzie
dzinie budownictwa mieszka
niowego byl jak najbardziej
stabilny. reaJny i żeby dawał
podstawę inwestorowi do wie
loletniego planowania inwe
stycji budownictwa mieszka
niowego w poszczególnych o-

siedlaeh.

Trzeba także ulepszyć pra
cę w dziedzinie urbanistyczne
go przygotowania budowy.
Komitet Urbanistyki i Archi
tektury, podlegle mu pracow
nie urbanistyczne, architekci
wojewódzcy i miejscy powin-.
ni znacznie usprawnić swoją
pracę nad doprowadzeniem do
końca opracowania ogólnych
planów miast, szybciej roz
strzygnąć problemy wymaga
jące decyzji i forsować przy
śpieszenie zatwierdzenia tych
planów. Aby dalej posunąć
sprawę uprzemysłowienia bu
downictwa musimy znacznie
usprawnić nasze projektowa
nie; wiemy bowiem, że w na
szych biurach projektowych
jest jeszcze dużo biurokratyz
mu i formalistyki. że koszty
dokumentacji technicznej są
jeszcze bardzo wysokie — o

wiele wyższe aniżeli w Związ
ku Radzieckim w procento
wym stosunku do kosztów bu
dowy.

Niesłychanie ważnego zna
czenia nabiera koordynacja
pracy projektantów nie tylko
z budowniczymi, ale 1 zakła
dami produkcji elementów bu
dowlanych. Na to abyśtny mo
gli posunąć sie dalej naprzód
musimy znacznie rozbudować
i zmodernizować zaplecze
przemysłowe naszego budow

nictwa, zakłady prefabrykacji,
które zupełnie niesłusznie na
zywają sie zakładami produk
cji pomocniczej, bo przecież
jest to produkcja równie pod
stawowa, jak produkcja na

samej budowie.

Konieczne jest także zwięk
szenie bazy materiałowej,
głównie produkcji cementu.
Poza ukończeniem tych inwe
stycji. które sa obecnie w bu
dowie, iak „Rejowiec III“.
„Wiek II“. cementownia „O-
dra“, nrzemialownia cementu
na Żeraniu i inne, projekt pla
nu 5-letniego przewiduje m.

in. budowę nowych cemento
wni w Chełmie i Częstochowie,
znaczną rozbudowę cementow
ni w Wierzbicy, budowę prze-
miaJowni cementu w Nowej
Hucie.

Jednocześnie stoi przed na
szymi projektantami. kon
struktorami i innymi praco
wnikami zadanie zmniejsze
nia zużycia materiałów na e-

lementy prefabrykowane przez
udoskonalenie konstrukcji i

zmniejszenie wagi elementów.

Dalszy rozwój budownictwa
uprzemysłowionego wymaga
znacznego usprawnienia orga
nizacji naszych budów, jak
również, by wreszcie harmo
nogramy przestały bvć u nas

formalnym dokumentem

Rozwój uprzemysłowionego
budownictwa stawia także za
dania znacznego ulepszenia
produkcji materiałów instala
cyjnych i armatur, scentrali
zowania jej i podniesienia na

wyższy poziom.
Bardzo istotna rzeczą na o-

becnym etapie jest sprawa
kosztów. Budownictwo syste
mem uprzemysłowionym daje
już dzisiaj gwarancje oszczę
dności materiałów budowla
nych, zmniejsza wydatki na

robociznę, likwiduje naduży
cia i marnotrawstwo materia
łów. prowadzi do wydatnego
skrócenia cyklu budowy, co

decyduje zasadniczo o kosz
tach budowy.

Aby realizować wytyczne
partii i rządu, budowniczowie

projektanci i wykonawcy mu
sza unowocześniać nasze bu
downictwo mieszkaniowe
przez wymianę doświadczeń
w pierwszym rzędzie z kra
jami naszego demokratyczne
go obozu, a także z krajami
zachodnimi, a w szczególności
ze Stanami Zjednoczonymi, W.
Brytanią. Francja i NRF. Je
dnocześnie powinniśmy mieć
ambicję rozwijania naszej
własnej inicjatywy, pomysło
wości i doświadczeń i jedno
cześnie krytycznie je analizo
wać. Musimy mieć ambicje
wniesienia własnego wkładu
w rozwój uprzemysłowionych
metod budownictwa w całym
wielkim obozie pokoju:

(Fragmenty przemó
wienia wygłoszonego
przez wiceprezesa Rady
Ministrów S. Jędrychow-
sk'ego 22 bm. w Nowej
Hucie na zakończenie
krajowej konferencji w

sprawie budownictwa u-

przemysłowionego).

D udowy zrywają z trady-
^cyjna cegłą. Jest ona wy
pierana przez wielkie płyty,
które robi się z żużlobetonu.
Szukamy coraz to nowych bu
dowlanych materiałów zastęp
czych. Tańszych, lecz dostoso
wanych do wymagań masowe
go i nowoczesnego budownic
twa. Wprowadzamy udosko
nalenia techniczne na wiel
kich budowach.

Przenieśmy jednak swoją u-

wage z Nowej Huty na teren

starego Krakowa. Przypatrz
my sie tutejszym budowom.
Zaglądnijmy do Cichego Ką
cika, Woli Justowskiej, gdzie
sa w trakcie budowy osiedla
demków jednorodzinnych. Nie
znaidziemy tu ani śladu tego
przewrotu w budownictwie.
Na tvch budowach n’e stosuje
sie dużych płyt prefabryko
wanych. Nie korzysta z me
chanizacji transportu, ani z

potokowych prac. Ale chyba
już niedługo. Zgodnie z za
powiedzią ministra budownic
twa miast i osiedli i to budo
wnictwo zostanie obiete pro
gramem uprzemysłowienia.
Znreni radykalnie swój cha
rakter.

Tymczasem iednak nie tyl
ko odbywa sie ono tradycyj
nymi metodami, ale trkże na
trafia na wiele trudności. Pre
zydia rad narodowych, komi
sie snołeczne. stanowczo mu
szą więcej uwagi zwrócić na

to budownictwo i ńie ograni
czać się jedynie do przydziału
parcel. Trzeba mu koniecznie
zagwarantować poprzez Mini
sterstwo Gospodarki Komu
nalnej i Centralny Zarząd
Spółdzielni, większe przydzia
ły materiałów budowlanych, a

ponadto udostępniać i popula
ryzować materiały zastępcze.
Z pomocą finansowa należało
by przychodzić przede wszyst
kim tvm. którzy godzą sie bu
dować z materiałów zastęp
czych.

Jak wykorzystywać te rria-
teriały we właściwy sposób —

nad tym z powodzeniem pra
cują także i nasi naukowcy,
korzystając w swych bada
niach z doświadczeń NRD,
gdzie przy wznoszeniu nawftsl
piętrowych budynków coras

częściej stosuje sie bloki *

gliny. W NRD z pomocą temu
budownictwu przyszła nawet

specjalna ustawa, która nie
zezwala na przydzielanie ce
gieł dla budów w tych miej
scowościach. w których jest
pod dostatkiem dobrej gliny.

Trzeba koniecznie pomyśleć
z taka sama- troska jak o du
żych obiektach mieszkalnych
i o małym budownictwie.
Trzeba znaleźć sposob” i środ
ki zastosowania prefabryka
tów również i w tei dziedzi
nie. Czekała na to liczni mie
szkańcy naszych miast i osie
dli.
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Konfederację ^ariyjracj

Wdniu dzisiejszym rozpoczyna się sprawo
zdawczo-wyborcza konferencja miejskiej
organizacji partyjnej w Krakowie. Waż

ne to wydarzenie w życiu naszego miasta.
Rokrocznie zbierają się delegaci miejskich
organizacji partyjnych j omawiają miniony
okres pracy i walki. Przyjdą na tegoroczną
konferencję delegaci Nowej Huty i wielkich
zakładów pracy Krakowa, przedstawiciele
wyższych uczelni i szkół, instytucji i spół
dzielni. Aktyw partyjny miasta oceni dorobek
jednego roku, ale znacznie więcej uwagi po
święci analizie braków w pracy partyjnych
organizacji w życiu Krakowa.

W okresie dzielącym ostatnią konferencję
miejską od dzisiejszych obrad nasze miasto
uczyniło krok naprzód w swym rozwoju.
W Hucie im. Leniną pracują już dla kraju
IV piec martenowski, druga bateria koksow
nicza Dobiegają końca prace przy olbrzymim
zgniataczu. Pół miliona ton stali daje rocznie
Huta Ojczyźnie. Nowe oddziały produkcyjne
powstały w Zakładach Sodowych, w Krakow
skich Zakładach Wytwórczych Materiałów
Elektrotechnicznych, w Podzespołach Teleko
munikacyjnych. Powiedzą o tym na konferen
cji dumne meldunki, ale kto by sądził, że o

tym głównie mówić będą robotnicy z tych za
kładów — nie zna partii. Nie wie. że padną
przy tym słowa troski i niepokoju. O straty
materiałowe w Nowej Hucie, o marnotraw
stwo surowca w Podzespołach, o brakorób-
stwo w Semperieie. Konferencja ocenj kry
tycznie te zjawiska, sięgnie do przyczyn, do
źródeł zla, a wtedy partyjna krytyka dotknie
wielu zagadnień politycznego kierownictwa
przemysłem.

Tak jest w partii. Tak osądza partia. Zawi
niła administracja zakładu, bezdusznie praco
wało zaopatrzenie któregoś z wielkich przed
siębiorstw, fakty mówią o brakach z winy
średniego dozoru czy zjednoczenia, ale poli
tyczną odpowiedzialność za to obciąża człon
ków partii, organizację partyjną, instancję
partyjną. Surowa jest partia w ocenie własnej
pracy — i inaczej być nie może. Inaczej być
nie powinno.

Zaktywizowała się organizacja krakowska
w reku ub'egłym. wzrosła aktywność ludzi
partii po III Plenum KC — ale walka o umoc
nienie partii, budowa socjalizmu to nie spacer
po cienistych alejach parku Jordana czy pięk
nych krakowskich Plantach. W tej ostrej wal
ce, zaostrzanej przez wroga klasowego, w

żmudni
mało m:

też trudności braków, porażek w wielu in-
. nvch, poza przemysłem, dziedzinach życia.
Piszemy „porażek” — jakżeż bowiem inaczej,
jeśli nie polityczną porażką, którą w upor
czywej walce teraz odrabiać trzeba, nazwać

przez
iym trudzie codziennych zmagań, nie-
mamy pięknych osiągnięć, ale niemało

można sytuację, do niedawna istniejącą w

handlu? Słaba, bez kośćca okazała się organi
zacja w MRN, skoro dopuściła do tego, że

przez długi czas Wydział Handlu MRN na

czele z byłym jego kierownikiem, był opar
ciem i ostoia dla spekulantów.

Nie jedyne to zresztą sprawy, o których z

troską — i wolą walki o ich przezwyciężenie
— mówić będą delegaci na konferencję miej
ską. Czyż mało jest znieczulenia na sprawy
człowieka w Wydziale Kwaterunkowym
MRN? Prosty człowiek Krakowa mówi, że
„jak partia nie pomoże to w Miejskiej Radzie
nic się nie wskóra". A przecież MRN to go
spodarz miasta, przecież wybrała ją ludność
— czyż może więc garstka bezdusznych pra
cowników rzucać cień na działalność całej
Rady? Kto i dlaczego do tego dopuszcza?

Będzie o tym mówić zapewne wielu delega
tów. Będą mówili, aktywiści partyjni o osiąg
nięciach i brakach w pracy masowo-politycz-
nej, o zadaniach stojących przed kulturą, o

sprawach bytowych mieszkańców miasta,
o życiu wyższych uczelni, o dziesiątkach prob
lemów. Szczerze, z poczuciem odpowiedzial
ności, cechującym komunistów, z pasją wal
ki o ciągły postęp, o nieustanne ulepszanie
życia.

A przez wszystkie problemy, omawiane na

konferencji przewijać się będzie czerwoną ni
cią sprawa kierownictwa partyjnego, problem
ożywienia tętna ideowo-politycznego życia
partii. Organizacja krakowska wyrosła, ubo
jowiła się, zdobyła wiele sukcesów w walce
o lepszy styl i metody pracy partyjnej. W po
równaniu jednak z zadaniami, stojącymi przed
nią. z wymagań ami jakie stawia swojej par
tii klasa robotnicza Krakowa i inteligencja
miasta — jest to wciąż jeszcze zbyt mały krok
naprzód. III Plenum KC dało partii niezwyk-T
le silny oręż, uzbroiło w wiedzę o kierunkach
i metodach przezwyciężenia braków — jak
ten oręż wyostrzyć i uczynić wnikliwszym?
Jak prowadzić pracę partyjną wciąż lepiej,
skuteczniej, konkretniej? Jak jeszcze lepiej
kształtować postawę członka partii, uczynić
go w pełni bojownikiem o sprawę partii? Jak
lepiej kierować organizacjami podstawowymi
w ich walce o mobilizację mas do wykonania
zadań ostatniego roku Sześciolatki i start do
Pięciolatki, w ich walce o to, aby organiza
cja krakowska dołączyła - swoją cegiełkę do

urzeczywistnienia wskazań IV Plenum KC?
Oto jedne z wielu pytań, na które odpowia

dać będzie konferencja. Robotnicy i pracow
nicy naszego miasta wiedzą, że od treści jej
obrad zależy w ogromnej mierze dalsza wal
ka o coraz piękniejszy Kraków, o coraz lep
sze życie mieszkańców Krakowa. Dlatego to
warzyszą jej serdeczne życzenia ludzi pracy
naszego miasta.

Kuch kołowy i pieszy

wdniach1S2

Koncert krakowskiej
orkiestry radiowej

lat istnienia przeszedł ewolucję,
doprowadziła do dzisiejszej po
ny tej chwili Krakowska Orkte-

Ch6r Polskiego Radia jest jedy-

uwypuklone zostały dosko-

jak oba koncerty forlepla-
Koncert skrzypcowy Brabm-

CZYM MIERZYĆ?

W krakowskich aptekach zabrakło

termometrów. Czyżby CAS uważał mle-

rzenię gorączki za zabieg przestarzały
przy obecnym stanie wiedzy, medycznej?
Nawet najlepsze lekarstwa nie zastą
pią jednak w działaniu termometru.

ZAGADKA

po
że.

mu-

W ubiegłą środę odbył się pierwszy
1 planowanych sześciu publicznych kon
certów Orkiestry 1 Chóru Polskiego Ra
dia. Krakowski zespól radiowy od chwi
li swego powstania w roku 1917 pozo-

staje pcd kierownictwem artystycznym
JERZEGO GERTA. Pomyślany począł <owo

Jako typowa orkiestra radiowa dla na

grywania repertuaru lżejszego, w cią
gu8
która

•tael.

stra I

nym w Polsce zespołem symfonicznym,
którego repertuar sięga od muzyk! roz

rywkowej, tanecznej I popularnej

muzykę symfoniczną i oratoryjną.
•pół nagrał także wiele pozycji
zyk: operowej i baletowej. Postanowiono

Jrtłittak nie zasklepiać się tylko do na

grań, ale dawać koncerty publiczne.

Każdy z koncertów zespołu radiowego

powtarzany będzie dwukrotnie. Raz Jako

zamknięty dla nfodzleźy akademickiej

drugi raz dla szerokiej publiczność'. W

programie przewidziane Jest m. in. wy
konanie słynnego oratorium Artura Ho-

neggera „Król Dawid”. Usłyszymy tak
że Ryszarda Straussa „Sinfonlco domes-

t’ea" lub „Życie bohatera”; ponadto

przewidziany Jest Jeden koncert poświę
cony w całości Mozartowi oraz koncer
ty chóru a cepelia z programem

zyk! klasyczne! I romantycznej.
V? programie środowym koncertu

konano: Uwerturę „Ccriolan"

Beethovena, Koncert skrzypcowy D-dur

Brahmsa I III Symfonię Mende'ssohna.

Uwertura „Corlolan" napisana była
właśclYzie do dramatu Cołllna, wykonuje
sie ją jednak od lat Jako uwerturę

koncertową I Jako taka zajmuje stałą
pozycję w światowej llteraturza muzy
cznej. Orkiestra radlcwa wykonała u-

twór niezwykle plastycznie. Kontrasty
dynamiczne, dramatyczny patos i zwar
tość dzieła

nale.

Podobnie

nowe, tak i

sa Jest właściwie symfonią ze współ
udziałem śolfsty. Koncert ten pełen mu

zycznego piękna, jest bardzo trudny —

wymaga przemyślanej Interpretacji dy
rygenckiej 1 świetnego wykonania, za
równo od orkiestry jak I solisty. Soli
sta koncertu TADEUSZ WROŃSKI zaimpo
nował rzadko spotykaną sprawnością
ł/irtuozowską I pięknym tonem. Orkie
stra grała nader precyzyjnie, czule rea

gowała na gesty dyrygenta
rozumiała solistę.

Wdzięczni jesteśmy dyr.
III Symfonię Mendelssohna,

charakterystyczne dla kompozytora I

epoki dzieło nareszcie doczekało się w

Krakowie wykonania, I to dobrego. Sze
roko rozbudowana oznaczająca się ty
powo mor.delssohnowską rozlewnośclą
Symfonia nie znużyła słuchaczy. Oto do
wód muzycznych kwalifikacji dyrygenta
I kultury zespołu.

We wrześniu wysłano ze Stallnogro-
du dla hurtowni „Arged” w Nowym
Targu 500 sztuik żarówek choinkowych.
Do tej pory nie nadeszły. Co się z nimi

stało? Może DOKP rozwiąże nam tę za

gadkę? (bz)

Wieczornica

Tuwimowska

i finskonale

Gertowl za

To ciekawe,

w wykonaniu artystów Pań
stwowych Teatrów Dramatycz
nych odbędzie się w dniu 30
bm. w sali odczytowej WDK o

godz. 18-tej.

KRAKOWSKA

DRUKARNIA PRASOWA

KRAKÓW, WIELOPOLE 1.

♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦

Ruch uliczny pieszy na cmeifarz Ra
kowicki w dniach 1 I 2 listopada br.

będzie odbywał się (od ul. Lubicz) wy
łącznie prawym chodnikiem ul. Rako

wickiej; z cmentarza w stronę nrasta

— chodnikiem wzdłuż muru cmentarne

go.

Wejście na cmentarz dozwolone tylko

nowootwartą bramą za końcowym przy
stankiem tramwajowym.

Ruch kołowy na cmentarz

I wojskowy (od ul. Lubicz)

wyłącznie przez Rondo, Al.

skiego, Ul. Domki. Z cmentarzy — przez

ul. Łazowskiego względnie Jednokierun
kowo przez ul. Prandoty.

Rakowicki

dozwolony
Marchlew-

Z wszelkich pojazdów wysiadać wol
no wyłącznie na skrzyżowaniu ul. 01-

szańsklej I al. Marchlewskiego oraz

ul. Grochowskiej i al. Marcniewskiego
po prawej stronie jezdni.

Na miejsce postoju 1 parkowania po
jazdów dojeżdżających do cmentarza

Rakowickiego wyznaczona została pra
wa strona jezdni ulic Olszańsk ej I

Grochowskiej (na odcinkach od ul.

Brodowicza do al. Marchlewskiego) oiaz

al. 22 Listopada (za ulicą Murowaną);
dla pojazdów dojeżdżających do cmen
tarza Wojskowego prawa strona ul.

Orkana od mostu do ul. Prandoty.

Ziemniaki... ziemniaki...

SŁOWACKIEG'0: nieczynny. SIARY:

„Maturzyści” — godz. 19.15. POEZJI:

. Dorn kobiet” — godz. 14; ..Lato w

Nohant” - godz. 19.15. MŁ0DFG0:

WIDZA: „Most”, godz. 19.15. GR01ESKA:

nieczynny. - ESTRADA SATYRYCZNA:

„Targowisko różności” — godz. 19.30 .

STUDIO: „Od melodii do parodii”
godz. 19.15. MUZYCZNY: „Kraina

śmiechu” — godz. 19.15.
u-

Sól ziemi” — godz 16, 18,
. . Piękności nocy”, godz.

WANDA: ..Szerszeń” —

20. - WARSZAWA: -

WOLNOŚĆ: „Konwój dra

SZTUKA:

Poranki:

APOLLO: „Kobieta dotrzymuje
słowa” — godz. 11. SZTUKA: „Domek z

kart” — godz. 13.

Seanse popołudniowe:
APOLLO:

20 UCIECHA:

16, 18, 20.

godz. 16, 18,

nieczynne. —

M” - godz. 16. 18, 20.

. .Zdobycie Everestu” — godz. 16, 18,
20. — MŁODA GWARDIA: —

,Maly uciekinier” — god2. 15.30,

17.30, 19.30. STAL: „Dziś wieczór gra
my” — godz. 16, 18, 20 ŚWIT: „Wróg

publiczny nr 1” — godz. 15.45, '8.

20.15. PRZYJA2N: „Program dla dzie
ci” — godz. 15, 16. „Międzynarodowe
zawody narciarskie” — godz. 17 . 18,

19, 20. WDK: „Celuloza” — godz. 20.

dyżury -.

INTERNISTYCZNY: Oddział Wewnętrz
ny Szpitala Narutowicza, Prądnicka 37.

CHIRURGICZNY: Oddział Ch’.ru>rg!cz-

tty Szpitala Im. Biernackiego, Trynltar-
ska 11.

POŁOŻNICZY: I Klinika Położnictwa

Kopernika 23.

"

apteki
Mogilska 16, Grodzka 17, plac Ma

tejki 2, Bohaterów Stalingradu 77,

Zwierzyniecka 7, Borek Falęcki, Kazi
mierza Wielkiego.

z cyklu: „Nasi

Ludowy w No-

dzialahiość” —

— 17.45: Kon-

Najciekawsze audycje:
17.00: Aud. dla dzieci

koledzy”. 17.30: Teatr

wej Hucie rozpoczyna <

reportaż J. A. Frasika. ■
cert życzeń i PIOSENKA TYGODNIA. —

18.20: Aud. aktualna. 18.35: Tydz eń

muzyki niemieckiej. 19.00: Muzyka i

aktualności. 19.25: VIII raport Ama
deusza Przepiórki — baśń braci Gr mm

pt , Zloty ptak”. 19.55* „Nowości -cz-

rywkowe” — aud. slowno-muz. 20 30:

„Piękne glosy". W programie: Mozart,
Donizetti,' Verdi i Puccini. 21.00: Mu

zyka taneczna. 21.30: Dziennik. 21 50:

Pieśni francuskie, 22.00: „Dla każdego
coś miłego” — wyk Ork. PR i soliści.

23.05: Jan Brahms: II symfon:a D-dur

op. 73. 23.50: Ostatnie wiadomości.

■ sy i Aniołem” — godz. 10, 12.

WANDA: , Seanse dla najmłodszych" w

10, 11.15, 12.30 . WARSZAWA: nieczyn
ne WOLNOŚĆ: „Seanse dla najmłod
szych” — godz. 10, 11.15, 12.30

' SZTUKA: .Domek z kart” — godz. ;o,

I 12. MŁODA GWARDIA: „Płomienne ser
ca” — godz. 10, 12. STAL: „Okręty
szturmują bastiony" — godz. 11, 13,
ŚWIT: „Taksówka Nr. 3880” — godz.

10, 12.

Seanse popołudniowe:
APOLLO: „Sól ziemi” — godz IB,

18, 20. UCIECHA: „Piękności nocy" J

godz. 16 18, 20. WANDA: „Szerszeń”
- godz. 16, 18, 20. WARSZAWA: n e-

czynne. WOLNOŚĆ: „Konwój dra M” —

godz. 16, 18, 20. SZTUKA: „Zdobyć e

E-erestu” - godz. 16 18, 20. MŁ00A

GWARDIA: „Mały uciekinier” — godz.
15.30, 17.30, 19.30. STAL: „Dz'ś wie
czór gramy” — godz. 16. 18. 20 —

ŚWIT: „Wróg publiczny Nr. 1” godz.

15.45, 18, 20.15. PRZYJAŹŃ: „Program
dla dzieci” — godz. 15, 16 „Między
narodowe zawody narciarskie” — godz.
17, 18, 19, 20.

Październik

Niedziela

teatry
SŁOWACKIEGO: , Tosca” godz. 14; -

„Dom na Twardej” — godz. 19.15. —

STARY: „Maturzyści” — godz. 15; —

, legenda o miłości” — godz. 19 15. —

POEZJI: „Profesor Tutka opowiada” —

gedz. 11; „Lato w Nohant” — godz. 15;

„Dom kobiet" - godz. 19.15. MŁODE
GO WIDZA: ,,8 lalek i 1 miś" godz. 11;
.Most” — godz. 19.15 — GROTESKA:

nieczynny. — ESTRADA SACYgYCZNA:
„Targowisko różności” — gedz. 16 i

19.30. STUDIO: „Od melodii do paro
dii" — godz. 19.15, _

„MUZYCZNY:

.Kraina uśmiechu” — godz- 1130.

Poranki:

APOLLO: „Kobieta dotrzymuje sło
wa” — godz. 10, 12. UCIECHA: „Wcza-

PRACOWNICY POSZUKIWANI

STARSZEGO KSIĘGOWEGO do Oddziału 1
K/KZG w Chrzanowie, z siedzibą w Trzebini, i

zatrudni Zarząd Krakowskich Kolejowych Za
kładów Gastronomicznych Kraków—Dworzec

Główny. Zgłoszenia należy kierować do Sekcji
Kadr Zarządu K/KZG Kraków—Dworzec Gł. ;

K-3563

WIST NA KURS
SAMOCHODOWY
i MOTOCYKLOWY

przyjmują
OŚRODKI SZKOLENIA MOTOROWEGO

P.Z. MOT: KRAKÓW, Krupnicza 14.
TELEFON 548-92

NOWA HUTA. OSIEDLE C-2. bl. 43
(Biuro Werb. P.N .H .)

NAJBLIŻSZY KURS dnia 5 listopada br.

INTERNISTYCZNY: Oddział Wewnętrz
ny Szpitala im. Biernackiego, Trynitar-
ska 11.

CHIRURGICZNY: II Klinika, Kopernika
21.

FOŁOŻNICZY: II Klinika, Prądnicka
37.

apteki
Tak jak w sobotę dn:a 29 bm.

14.10: „Podwładny” montaż słuch o

książce H. Manna. 15.00: Koncept cho

pinowski w wyk. St. Askenazego. —

15.30: Z życia Związku Radzieckiego.
16.00: Koncert rozrywkowy w wyk.
K’ak. Ork. PR. 17 .00: Wiadomości. —

17.05: Felieton aktualny,
zyka ludowa. 17.45: ,,Na
i satyry”.* 18.15: Muzyka
19.15: t Wesoły kramik”.

wimy się przy mikrofonie.

„Maharadża i źóiw” — opow. Mulk Raj
Amanda. 21 .00: Spełniamy życzenia mi
łośników muzyki. 21.30: Dziennik. —

22.00: Wiadomości sportowe, — 22 40:

Tydzień muzyki niemieckiej. Z cyklu:

,.Muzyka różnych narodów”. — 23.50:

Ostatnie wiadomości. 24.0'0: Hymn i ko
niec audycji.

17 15: Mu-

fali humoru

taneczna. —

19.40: Ea-

20 30:

MURARZY, TYNKARZY, CIEŚLI i ZDUNÓW
zatrudni natychmiast Zjednoczenie Budownic
twa Wojskowego Nr 25 w Krakowie. Wyna
grodzenie w/g Układu Zbiorowego + 5°/o dod.
MON. Zgłoszenia przyjmuje Dział Zatrudnie

nia, Kraków, ul. Łokietka 25.
K-3513

♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦❖♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦o
HURTOWNIE ♦

W01EW. PRZEDSIĘBIORSTWA HURTU SPOŻYWCZEGO X

o

<►
<>

o

o

o

POLECAJĄ*

po obniżonych cenach

kaszę gryczaną
(tatarczaną)

KRAKOWSKĄ, PRAŻONĄ i ZWYKŁĄ.
______________________________________________ ;r.

ŻĄDAJCIE w SKLEPACH HANDLU USPOŁECZNIONEGO!

W rowie, dziś jeszcze — po dziesięciu można

znaleźć kości ludzkie i druty, którymi krępowano ofiary.
Fot. Cz Breit.

Sprzedaż ziemniaków w

Krakowie trwa. Czynne są
w naszym mieście cztery pun
kty sprzedaży pólhurtowej, a

to na Nowym Kleparzu, Ryn
ku Kleparskim, Na Stawach i
na Placu Nowym, gdzie do
dnia wczorajszego sprzedano
ogółem 405 ton ziemniaków.
Dodać należy, że niestety pun
kty te znajdujące się pod go
łym niebem — nie są należy
cie zabezpieczone przed desz
czem.

Ponadto sklepy Powszechne) Spół
dzielni Spożywców prowadzą sprzedaż
detaliczną ziemniaków. Sytuacja nie jest

zadowalająca, o czym świadczy najle
piej fakt, że w dniu wczorajszym na 27

sklepów prowadzących sprzedaż — tyl
ko 12 sklepów posiadało zlemn.akl. W

sprzedaży detalicznej rozprowadza się
w Krakowie około 40 ton ziemniaków

dziennie.

Ogółem PSS rozprowadziła do dnia

28 października 9.000 ton ziemniaków,
w tym poprzez zakłady pracy — 1 .650

ton I dla placówek wyżywienia zbioro

wego — 2.608 ton.

Poprawa w zaopatrzeniu w

ziemniaki mieszkańców nasze
go miasta nastąpi po nadejściu
— spodziewanych w najbliż
szych dniach — transportów
ziemniaków z woj. lubelskie
go, w ilości 7.600 ton i z woj.
kieleckiego — 2.600 ton. (iks)
• ••••••••••••••••• •••••••••••*

Komunikat j
KO PZPR Zwierzyniec :

Seminaria dla wykładowców nko- •

lenia partyjnego odbędą się w na- I

stępujących terminach: I

SZKOŁA POLITYCZNA — I rok Z

nauki — 22 listopada
II rok nauki — 15

godi. 9.

HISTORIA RUCHU

GO—Irok

br. — godz.

Seminaria

świetlicy KD

Dzierżyńskiego 18.

br.ogodz.9,•
listopada br. 7

ROBOTNICZE-

nauki — 17 listopada
9.

odbywać ilą będą w

PZPR Zwierzyniec ul. «»

■ *****

Jest
takich miejsc w obrębie naszego miasta

przeszło dwadzieścia. Każde z nich przypomina
zbrodnie faszyzmu, koszmarne lata okupacji, mó

wi o łzach i krwi przelanej, o męczeństwie i śmier-
, ci, o walce i bohaterstwie.

Na niektórych z tych miejsc zginęło dziesiątki
czy setki — na innych — tysiące ludzi.

Ci ludzie — to ofiary masowych mordów, pacy
fikacji, publicznych egzekucji — to ofiary hitle
rowskiej „machiny śmierci", która przyniosła za
gładę milionom istnień.

*

<7) óg ulicy Lubicz i Botanicznej. Mały placyk •—

al był miejscem egzekucji. Tutaj na wiosnę 1944 r.

rozstrzelano czterdziestu Polaków. O ich męczeń
skiej śmierci mówi napis na skromnej, kamiennej
tablicy, umieszczonej na poziomie chodnika.

Niejeden z przechodniów zatrzymuje się przy
płycie i stojąc w milczeniu oddaje hołd pamięci
bohaterów. *

fęażdy pamięta z lat okupacji wapiennik „Liban"
^W dzielnicy Podgórze, w którym hitlerowcy u-

rządzili obóz karny.

miejsca
trzeba otoczyć opieka

Na kamienne/■mogile można przeczytać nazwi
ska 21 młodych ludzi, zamordowanych rzucanymi
w nich granatami. To ci, których tożsamość zdo
łano ustalić. A ilu zginęło ich w istocie?

O setkach bezimiennych ofiar faszystowskiego
barbarzyństwa przypomina położona na miejscu
lraźni tablica.

*

bóz w Płaszówie — to jeden z wielu hitlerow-
skich obozów zagłady. Przez cały okres swego

istnienia był miejscem, gdzie niemal bez przerwy
rozlegały się jęki ludzkie, krzyki oprawców, wy
strzały.

Okoliczni mieszkańcy często widywali unoszącą
się nad obozem łunę.

— Znów palą ciała pomordowanych — mówili
ze zgrozą...

Dziś teren dawnego obozu, to ogromny obszar
kamienistych nieużytków. Nic na miejscu cier
pień i śmierci tysięcy ludzi nie przypomina o tym.
Nawet prowizorycznie położony pamiątkowy ka- .

mień uległ zniszczeniu. Nie ma na nim żadnego
napisu.

A kamień umieszczono właśnie nad rowem, w

którym palono zwłoki tysięcy rozstrzelanych więź
niów, gdzie dziś jeszcze można wygrzebać kości
ludzkie i druty, którymi skazańcom krępowano
ręce.

Butwieją drewniane krzyże ustawione przez mie
szkańców Przegorzał.

*

Smutna jest wędrówka po miejscach kaźni i stra.
ceń. Tym smutniejsza, że większa ich część po.

zostaje w zapomnieniu i zaniedbaniu. Wierzyć
się wprost nie chce, że na przestrzeni 10 przeszło
lat, jakie nas dzielą od zakończenia okupacji,
wszystkie miejsca uświęcone męczeńską krwią o-

fiar faszyzmu nie zostały jeszcze oznaczone odpo
wiednimi tablicami — jak to zrobiono np. w War
szawie.

Oburzając^ jest również brak troski o miejsca
straceń i o mogiły pomordowanych.

Dlaczego dotąd nie wydobyto z rowu w obozie
płaszowskim prochów więźniów i nie złożono ich
we wspólnym grobie?

To „dlaczego" jest pytaniem — oburzenia i

gniewu. Z tego też powodu nie napiszemy spokoj
nych słów zakończenia „...MRN powinna..."

Napiszemy inaczej:
Opinia publiczna żąda od Miejskiej Rady Na

rodowej w Krakowie bezwzględnie szybkiego za
jęcia się tą sprawą. Taki stan, taki brak opieki
nad miejscami każni istnieć dłużej nie może!

T. SIKOROWSKI

*

cl ak zwany „Glinnik" w Przegorzałach — skąd
przed wojną wydobywano glinę dla pobliskich

cegielni — wybrali hitlerowcy na

rozstrzeliwań. Przez wszystkie lata
cono tam więźniów przywożonych
pich".

I tutaj nie ma żadnej tablicy czy
suwająca się ze stoków glina pokryła grubą war
stwą plac egzekucji, jak również masowe mogiły.

stałe miejsce
okupacji tra-

z „Montelu-

pomnika. Ob-

WSZYSTKIE MSZE SKLEPY

3® Isan. 9-14

Artykułami
Włókienniczymi

Dla wygody kupufacych:

będą otwarte bez przerwy obiadowej

STUDENT poszukuje pomie
szczenia sublokatorskiego w

Krakowie. Oferty: Dorosz —

Bełżec, pow. Tomaszów Lub.
P-1010

SZEWCZYK Henryka, zam.

Jaworzno, zgubiła przepustkę
tymczasową, wydaną przez
kopalnię ,,Kościuszko Nowa**
Jaworzno. P-995

PLISZKE Maria, zgubiła legi
tymację studencką nr 11/51
Akademii Medycznej w Kra.
kowie. P-1000

KASPEREK Franciszek, zgubił
przepustkę tymczasową wy
daną przez Hutę im. Lenina.

P-998

WYTRWAŁ Władysław, zgu.
bił przepustkę tymczasową
wydaną przez nutę im. Leni
na. P-997

WOJTANOWSKI Józef, zgu
bił przepustkę tymczasową
wydaną przez Hutę im. Leni
na. P-999

Odzieżowymi
I Obuwiem

ODZIEŻ, TEKSTYLIA, OBUWIE

i GALANTERIĘ
w soBsotfa; 29 bmn.

iw .Tl bm.

TEKSTYLNE

ODZIEŻOWE

Lokale

Zguby

OBUWNICZE

i GALANTERYJNE

Wyżej wymienione sklepy *

są bogato zaopatrzone w artykuły jesienno-zimowe, a

ART. GOSP.

DOMOWEGO

$ICHEM.

ćJuIko, w niedLzzeię
DNIA 30 bm. BĘDĄ OTWARTE w godz. 9 d.o 17

sklepy branżowe: drogeryjne — perfumeryjne,
artykułów gospodarstwa domowego — che
miczne — ceramiczne i elektrotechniczne.

w PONIEDZIAŁEK dnia 31 bm.

godziny handlu naszych sklepów trwają od 9 do 20 bez przerwy,

w dniu ŚWIĘTA UMARŁYCH
tj. we WTOREK, 1 XI br. czynne będą w GODZ. od 9 do 17

sklepy branży: chemicznej — drogeryjno-perfumeryjnej i arty
kułów gospodarstwa domowego.

ŚWIECE i ZNICZE nagrobkowe
w wielkim wyborze sprzedawać będą

wdniachod30bm.do2XIbr.wgodz.od8do19
tocz przer®v«

NASZE STOISKA PRZY CMENTARZACH.

GAWRON Teresa, zgubiła le
gitymację szkolną nr 407038,
wydaną przez — Technikum
Chemiczne Dwory.

P-1001

MIESZCZAK Michał — zam.

Kocierz — zgubił przepustkę
stałą nr 1796, wydaną przez
kopalnię ,,Brzeszcze”.

P-1004

NOWIŃSKI Józef, zam. Brze
szcze, zgubił przepustkę sta
lą, nr 3136, wydaną przez —

kopalnię „Brzeszcze".
P-1065

BONIOR Anna, zgubiła prze
pustkę stała, wydaną przez
Hutę im. Lenina. P-1006

BORYCZKO Antoni, zgubił
blok polis nr 134, na ubezpie
czenie trzody chlewnej oraz

książeczkę Ubezpieczalnl
Społecznej w Tarnowie.

P-1O07

JANUSZEK Anna, zgubiła le
gitymację PKP nr 342448, wy
daną przez Oddział Drogowy
w Kielcach. P-1009

Powszechna Spółdzielnia Spożywców w Krakowie

organizuje

BIERZCIE WSZYSCY UDZIAŁ w ZEBRANIACH!
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o

o

<►
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Ko
UO

UWAGA!
CZŁONKOWIE i KONSUMENCI PSS.

„Glinnik" — przez wszystkie lata okupacji tracono

więźniów przywożonych z „Montelupich’.

JESIENNE ZEBRANIA OBWODOWE
począwszy od 17 października do końca listopada br.

TERMINY i MIEJSCE ZEBRAŃ
OGŁOSZONE SĄ WE WSZYSTKICH SKLEPACH PSS.

o

♦o
O
o

o

Wasze krytyczne wypowiedzi
umożliwią USUNIĘCIE NIEDOCIĄGNIĘĆ w placówkach PSS.:

TOCZKO Bronisław, Zarabl-
ce. zgubił legitymację ubez
pieczeniową nr 404997 Zjed
noczenia Montażu Urządzeń
Kablowych, Będzin.

P-1011

SIUSTA Eugeniusz, zam. Ja
worzno, zgubił przepustkę
stalą, na kopalnię „Kościusz.
ko-Nowa”. P-1011

KRYWULT Stanisław, zam.

w Jaworznie, zgubi) przepust
kę stalą, wydaną przez kop.
„Kościuszko-Nowa".

P-101J

SZCZECIŃSKIEMU Józefowi,
skradziono przepustkę stałą,
wydaną przez Hutę im. Leni
na. P-ion

TRAWIŃSKI Stefan, zgubił
przepustkę stałą, wydaną —

przez Hutę im. Lenina.
P-1016

WILKOSZ Franciszek, zgubił
przepustkę stalą wydaną *

przez Hutę im. Lenina.
P-1017

CZURA Janina, zgubiła prze
pustkę wejścia na teren fa
bryki. wydany przez Krakow
ską Wytwórnię Tytoniu w

Czyźynach. P-1018


